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ثبت رکوردی دیگر توسط 
شرکت فولاد هرمزگان

تلاش��گران واحد احیا مستقیم شرکت فولاد هرمزگان، 
پس از ثبت دو رکورد در ۱۶ و ۲۳ بهمن جهشی جدید در 
تولی��د خود ثبت نموده  و به رکوردی تازه در تولید روزانه 
آهن اسفنجی دس��ت یافتند. کارکنان فولاد هرمزگان در 
واحد احیا مس��تقیم توانس��تند با تولی��د ۵۸۳۷ تن آهن 
اسفنجی، رکورد قبلی این واحد که ۵۷۴۱ تن و مربوط به 

۲۳ بهمن می باشد را بهبود ببخشند.

 زنجیر مشکلات
 بر پای معدن داران

معدن داران کردستان در زنجیره مشکلات و نامهربانی های 
مالیات��ی، تامین اجتماعی، منابع طبیعی و محیط زیس��ت و 
از همه مهم تر بروکراس��ی اداری گیر افتاده اند و فعالان این 
حوزه از مس��ئولان درخواس��ت برطرف کردن آنها را دارند. 
استان کردستان۴۷۳ معدن دارد که از این تعداد ۱۸۷معدن 
فع��ال، ۱۳۹ معدن غیرفعال، ۶۵ معدن بلوکه و ۶ معدن هم 

6در حال تجهیز و آماده سازی...
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 توزیع رانت 
در بازار سنگ آهن 

با تصویب افزایش ۲۵ درصدی عوارض صادرات 
س��نگ آهن و س��پس وضع قان��ون محدودیت و 
کاهش صادرات به منظور جلوگیری از خام فروشی 
م��واد معدنی کش��ور، فعالان معدن��ی و صاحبان 
معادن س��نگ آهن با مش��کلات زیادی طی یک 
سال و نیم اخیر روبه رو شده اند. بنابر اعلام یکی از 
فعالان حوزه سنگ آهن، میزان سرمایه گذاری در 
معادن سنگ آهن ایران ۳۴ درصد کاهش یافته که 
نشانگر احتمال بروز بحران مهمی در بخش معادن 

سنگ آهن ایران...

فعالی��ت در زنجیره فولاد ب��ا ایراداتی همراه 
اس��ت که تنظی��م آن را دش��وار می کند. نبود 
قوانین و شرایط یکسان در مسیر تولید، خرید و 
فروش داخلی و خارجی محصولات در حلقه های 
گوناگون این زنجیره یکی از مهم ترین مواردی 
است که در طول ماه های گذشته زمینه اعتراض 
بس��یاری از تولیدکنندگان را فراهم کرده است. 
حال با شدت گرفتن التهابات در این زنجیره و 
همچنین اعتراض فعالان صنعتی در حلقه های 

گوناگون این زنجیره راهکارهایی...
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 سیاست زدگی
 بازار فولاد

تکانه های تصمیمات 
غیرکارشناسی

موانع تزریق شفافیت

سبقت شرکت مس از برنامه تولید
شرکت مس حائز رتبه سوم در بین شرکت های برتر ایران شد

پروا سلطانی
فعال حوزه معدن 
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

ب��ا مطرح ش��دن افزای��ش ع��وارض صادرات 
پرداختی معادن س��نگ آهن و در ادامه کاهش 
صادرات این م��اده معدن��ی ناهمواری هایی در 
جه��ت اس��تفاده از س��نگ آهن و ارزش ه��ای 
اف��زوده آن ب��ه  وج��ود آم��د ک��ه از جمله آن 
می ت��وان به کاه��ش س��رمایه گذاری در معادن  
 سنگ آهن و افت استخراج سنگ  آهن در کشور 

اشاره کرد.
زغال سنگ و س��نگ آهن در کنار هم خوراک 
صنایع فولادی هس��تند و می ت��وان گفت فولاد 
به عنوان محصول مشترک این دو ماده معدنی، 
بسیار به شرایط سنگ آهن و زغال سنگ در بازار 

وابسته است. 
در پی وض��ع قوانی��ن پیرو می��زان صادرات 
س��نگ آهن، صادرات این م��اده معدنی کاهش 
پی��دا ک��رده و فرصت بازار خارجی را از دس��ت 

داده  است.
از طرف��ی ب��رای صاحبان معادن س��نگ آهن 
به صرفه نیس��ت که تمام اس��تخراج های خود را 
وارد تولیدات صنعتی کنند  چرا که سنگ آهن با 
نرخ مناسبی از صاحبان معادن خریداری نشده 
و قوانینی که بر س��ر قیمت گذاری س��نگ آهن 
قرار دارد، س��ازکار مناس��بی برای بخش معادن 

سنگ آهن نیست.
 ادامه در صفحه 2
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البته ذکر این نکته هم حائز اهمیت است که 
صنایع فولادی و باقی صنایع خریدهای خود از 
معادن س��نگ آهن را به طور نق��د انجام نداده و 
پرداخت ها را منوط به شرایطی انجام می دهند 
و این نوع بازپرداخت بی ثبات یکی از مشکلات 
مهمی اس��ت که فعالان معدن سنگ  آهن با آن 

مواجه هستند. 
بن��ا بر ای��ن ش��رایط و وجود بس��یاری دیگر 
از مش��کلات بر س��ر راه فع��الان بخش معدن 
سنگ آهن، استمرار تولید و فروش مواد معدنی 
به صنایع توجیه اقتصادی نداش��ته و در نتیجه 

فعالیت های خود را کاهش داده اند. 
از دیگر مش��کلاتی ک��ه صاحبان مع��ادن با 
آن دس��ت به گریبان هس��تند  می توان به وارد 
نش��دن ماش��ین آلات تخصصی و ایجاد اختلال 
برای اقدامات معدنی اش��اره ک��رد. با تمام این 
تفاس��یر در نتیجه شاهد کاهش تولیدات معدن 
س��نگ آهن خواهیم ب��ود و در پی ای��ن اتفاق، 
خ��وراک و م��واد اولیه ب��رای صنایعی همچون 

فولاد کاهش می یابد. 
به دلیل همبس��تگی این زنجی��ره فعالیت ها، 
در صورت کاهش یا بروز مش��کل در هر بخش 
ش��اهد مشکلات در س��ایربخش ها و صنایع نیز 
خواهیم بود و نمی توان انتظار داشت که بحران 
 در ی��ک بخش، ب��ه باقی زنجیره آس��یبی وارد

نکند. 
در میان دلایل وجود این مشکلات نمی توان 
برخ��ی دخالت ه��ا را در قانون گ��ذاری معادن 
نادی��ده گرفت. دخالت س��ازمان ها و بخش های 
دولتی کش��ور که به ط��ور تخصصی در بخش 
معادن فعالیت ندارند و قوانین محدودکننده ای 
را ب��رای مع��ادن اتخ��اذ می کنن��د، هم��واره 
 مش��کلات زی��ادی را ب��رای صاحب��ان معادن 

وجود می آورد.
 همان طور که با ورود مجلس شورای اسلامی 
در بح��ث قیمت گ��ذاری س��نگ آهن و ف��ولاد 
بدون در نظر گرفتن ش��رایط موجود در کشور، 
بس��یاری از نارضایتی ه��ا  و مش��کلات فروش و 
عرضه س��نگ آهن ب��ه صنایع را در پی داش��ته 

 است.
اگر مجلس ش��ورای اس��لامی ای��ن امکان را 
فراهم کن��د تا بازار س��یر خ��ودش را درپیش 
گرفت��ه و ای��ن قیمت گذاری ک��ه مخالفت های 
زی��ادی را به هم��راه داش��ته را ب��ردارد، آنگاه 
شرایط مکانیس��م طبیعی در پیش گرفته شده 
و متناس��ب با عرض��ه، تقاضا، نرخ تمام ش��ده 
اس��تخراج و هزینه های معادن، قیمت ها تعیین 
و بسیاری از مشکلات فعالان معادن سنگ  آهن 

رفع خواهد شد. 
اما متاسفانه شاهد تصمیم گیری های نامناسب 
و پیچیده ای در بخش بازار و فعالیت های معادن 
هس��تیم. به عنوان مثال، روزی نرخ س��نگ آهن 
محدود ش��ده و ص��ادرات آن کاه��ش می یابد 
و در روزی دیگ��ر ای��ن تصمیمات ب��ر صنایعی 
مانند فولاد س��ایه می اندازند. باید مسیر اقتصاد 
باز باش��د چراکه اقتصاد مانند جوی آبی مسیر 
خودش را همیشه به بهترین شکل بین سنگ ها 

پیدا می کند. 
تحریم ها و مش��کلاتی که به کشور ما تحمیل 
می شوند، همیشه بر فعالیت های اقتصادی موثر 
بوده و کشور را دچار بحران ها و معضلاتی کرده  

است. 
شایان ذکر است که فعالان اقتصادی و معدنی 
کش��ور طی این س��ال ها تا حدی راه مبارزه با 
تحریم ها و مش��کلات سیاس��ت های خارجی را 
دریافته و با تمامی این مصائب در جهت هموار 
کردن مس��یر اقدامات اقتصادی و معدنی کشور 
گام برداش��ته اند. اما موضوع مهم تری که زنجیر 
در پ��ای اقتص��اد ما انداخته بح��ث تحریم های 

داخلی  است. 
امروزه محدودیت هایی که با قانون گذاری های 
تولی��دات  و  فعالیت ه��ا  راس��تای  در  اش��تباه 
اقتص��ادی و معدن��ی ما ق��رار می گیرند، دلایل 
مه��م بحران های حوزه معدن و اقتصاد کش��ور 
هس��تند که صاحبان صنایع و مشاغل به سختی 

می توانند از پس این مشکلات عبور کنند.
به همین دلیل کارشناسان معتقدند تا زمانی 
که برخی موضوعات، تصمیم گیری های داخلی 
و سیاس��ت گذاری های حوزه معدن در ش��رایط 
مناس��ب و کارشناسی ش��ده ای ق��رار نگیرن��د، 
مش��کلات مع��ادن به ویژه س��نگ آهن برطرف 

نخواهد شد. 

رئیس هی��ات عامل ایمی��درو گفت: برای پای��ان دادن به 
آشفتگی در صنعت آلومینیوم، تدوین طرح جامع این صنعت 

باید سرعت یابد.
به گ��زارش روابط عموم��ی ایمیدرو، وجی��ه ا... جعفری در 
نشس��ت با تولیدکنندگان و سرمایه گذاران صنعت آلومینیوم 
اظهارک��رد: اگر برنامه ریزی مناس��بی در هم��ه ابعاد صنعت 
آلومینیوم نداش��ته باشیم، دچار گرفتاری های بعدی خواهیم 

شد که کل کشور را درگیر خواهد کرد.
وی اف��زود: نمونه آن را در صنعت س��رب و روی می بینیم 
ک��ه با وجود ایجاد بیش از ۴۰۰ هزار تن ظرفیت، تنها ۳۰ تا 
۴۰درصد آن فعال اس��ت. نمونه دیگر، صنعت فولاد است که 

به سمت بحران سنگ آهن پیش می رود.
نیاز�به�همکاری�شرکت�های�فعال��

رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه در بحث آلومینیوم، 
نیاز به هماهنگی و همکاری شرکت های فعال در این صنعت 
ب��رای تدوین یک طرح جامع هس��تیم، تاکید کرد: این طرح 

با تمرکز بر همه ابعاد زنجیره و نیز بر مبنای ش��رایط سخت 
تحریم تدوین ش��ود. در صورت برداشته شدن تحریم ها نیز، 

از ظرفیت های آن برای توسعه صنعت استفاده خواهد شد.
وی ادام��ه داد: ب��رای ای��ن منظ��ور، کمیت��ه تخصصی و 
هماهنگ کننده میان ش��رکت های فعال در این صنعت، برای 
بررس��ی دقیق برنامه های تولی��د، مواد اولیه و ب��ازار صنایع 

بالادستی و پایین دستی تشکیل می شود.
محور�تدوین�طرح�جامع،�شرکت�ها��

جعفری با بیان اینکه این سازمان به عنوان هماهنگ کننده 
در تدوین ط��رح جامع آلومینیوم عمل می کند، گفت: هزینه 
مطالعات این طرح، از س��وی ایمیدرو تامین می شود و محور 
تدوین این طرح نیز شرکت های فعال در این صنعت خواهند 

بود.
وی ادامه داد: این طرح به گونه ای تدوین می شود که همه 

فعالان این صنعت، از منافع حاصل از آن منتفع شوند.
رئیس هی��ات عامل ایمیدرو با بیان اینک��ه در تامین مواد 

اولیه، در درجه نخس��ت به دنبال اس��تفاده از ظرفیت معادن 
داخلی هس��تیم، گفت: در اکتشافات پیش  رو، موضوع افزایش 
ذخایر بوکس��یت مورد توجه اس��ت. همچنی��ن روی موضوع 

آلونیت در حال برنامه ریزی هستیم.
وی ادام��ه داد: برای فعال کردن طرح معدن گینه، با توجه 
به اینکه ایمی��درو نمی تواند س��رمایه گذاری کند، اولویت ما 
س��رمایه گذاری مش��ترک ش��رکت های تولیدکننده شمش 

آلومینیوم است.
بازار�آلومینا�حساس�به�عرضه��

پانته آ گرامی ش��عار، مدیرعامل ش��رکت بوکس��یت گینه 
داب��ولا توگه )SBDT( در این نشس��ت با بیان اینکه با توجه 
به ظرفی��ت ۸۰۰ هزار تنی کنونی آلومینیوم، به ۱.۴ میلیون 
ت��ن آلومینا نیاز داریم، گفت: برای تولید یک تا ۲ میلیون تن 

آلومینا، به ۳ تا ۶ میلیون تن بوکسیت نیاز است.
وی اف��زود: از دهه ۲۰۳۰ تا ۲۰۴۰، چین به واردات آلومینا 
نیاز فراوانی خواهد داش��ت و در نتیجه، بازار جهانی، این ماده 

اولی��ه یا وجود نخواهد داش��ت یا اینکه با نرخ بس��یار گرانی 
عرضه خواهد ش��د. گرامی شعار با اشاره به اینکه بازار آلومینا 
به عرضه بسیار حس��اس است، گفت: به عنوان مثال، تحریم 
ش��رکت روسال در س��ال ۲۰۱۸، موجب افزایش نرخ آلومینا 
در بازارها ش��د. وی ادامه داد: ایمیدرو در معادن گینه حدود 
۵۶۰۰ کیلومتر مربع معدن بوکسیت دارد. گزینه رسمی برای 
انتقال این معدن اولیه از معدن به بندر گینه، استفاده از لوله 

است اما مطالعاتی نیز روی بحث ریل نیز انجام می دهیم.
در این نشس��ت، محمد آقاجانل��و معاون طرح های معدن و 
صنای��ع معدنی ایمیدرو، امیر صباغ مدیر اقتصادی و توس��عه 
سرمایه گذاری ایمیدرو، سعید پیرمرادی مدیر صنایع معدنی 
ایمیدرو، حمید مهتدی مدیرعامل شرکت آلومینیوم المهدی، 
احمد مجیدی مدیرعامل شرکت ایرالکو، محمد رضا موثقی نیا 
مشاور مدیرعامل مپنا، محرابیان قائم مقام مدیرعامل شرکت 
س��الکو، رضا گلگون نماینده شرکت سرمایه گذاری الغدیر به 

تبادل نظر پرداختند.

بهره گیری از ظرفیت ابزارهای نوین تامین مالی به خصوص 
در ب��ازار س��رمایه، یکی از اولویت های اصل��ی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در امس��ال است که در همین راستا تعاملات 
و تس��هیلگری های موثری با سازمان بورس و اوراق بهادر نیز 
انجام ش��ده است که از جمله می توان به افزایش سقف تامین 
مالی به روش تامی��ن مالی جمعی و تغییر آن از ۲۰ میلیارد 
ریال تا س��قف ۱۰۰ میلیارد ریال اش��اره کرد که اخیرا نیز به 

تایید فرابورس رسیده است.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ش��رکت تهی��ه و تولی��د مواد 

معدنی ایران، س��ید رضا عظیمی، مدی��ر اجرایی طرح احیاء، 
فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس در این باره گفت: 
ت��ا کنون دو مجموعه با طرح فوق ب��رای تامین مالی جمعی 
تفاهم کرده اند که به منظور س��هولت، تس��ریع در پیگیری و 
هماهنگی های انجام ش��ده با طرف ه��ای تفاهم، معدنداران و 
مجموعه های معدنی کوچ��ک مقیاس که نیاز به تامین مالی 
برای خرید تجهیزات و ماش��ین آلات تا س��قف ۱۰۰ میلیارد 
 ری��ال دارن��د می توانند از طری��ق ارتباط ب��ا دبیرخانه طرح 
) http: //ssmines.impasco.gov.ir ( برای تامین مالی 

از روش تامی��ن مال��ی جمعی بهره مند ش��وند. وی افزود: در 
راس��تای کاهش بروکراس��ی و در نتیجه این اقدام برای طرح 
احیا، فعال سازی و توس��عه معادن کوچک و متوسط مقیاس 
فواید زیر قاب��ل انتظار خواهد بود: ترغیب و تش��ویق معادن 
کوچک مقیاس و س��رمایه گذاران جه��ت بهره مندی از مزایا 
و زیرساخت فراهم ش��ده، ایجاد فرصت مناسب برای توسعه 
اس��تارت آپ ها و ش��رکت های دانش بنیان به منظور معرفی 
ن��وآوری و فناوری های نوین در حوزه معدن و صنایع معدنی، 
امکان استفاده از فرصت توسعه مناطق روستایی برای احیای 

معادن در مناطق کمتر توسعه یافته با اجرای طرح با اولویت 
این مناطق، تس��هیل فرآین��د فرآیند تامی��ن منابع مالی در 
راستای فعالس��ازی معادن کوچک مقیاس، ارتقاء در کارهای 
تحقیقات��ی، پژوهش��ی و ف��رآوری مواد معدنی، توس��عه فن 
آوری های نوین و دانش فنی مورد نیاز در بحث اس��تخراج و 
فرآوری مواد معدنی. دبیر کارگروه ارزیابی تامین مالی جمعی 
از متقاضیان تامین مال��ی جمعی دعوت کرد تا با مراجعه به 
لیست عاملان مجاز به فعالیت در سایت فرابورس برای تامین 

مالی از این طریق اقدام کنند.

رئیس�هیات�عامل�ایمیدرو:�
تدوین�طرح�جامع�آلومینیوم�سرعت�یابد

افزایش�تامین�مالی�برای�فعال�سازی�معادن�کوچک�

گروهمعدن

طرح انتقال آب خلیج فارس از بندرعباس س��ه 
س��ال قبل کلید خورد. انتقال آب از خلیج فارس 
اش��تغالزایی و بهره مندی از ظرفیت های بومی را 
به همراه خواهد داشت. اقدام مزبور منبعی پایدار 
برای اس��تان های کم آب به حس��اب می آید و از 
س��وی دیگر زمینه ساز رونق س��رمایه گذاری در 

استان ها می شود. 
گ��زارش ایرنا حاکی اس��ت، ط��رح انتقال آب 
خلیج ف��ارس یک��ی از مهم تری��ن و بزرگ تری��ن 
طرح ه��ای انتقال آب محس��وب می ش��ود، این 
ط��رح در دوران تحریم و با بهره گی��ری از توان 
و قابلیت های جوانان و متخصصان کش��ورمان به 
مورد اجرا درآمد و گوش��ه ای از توانمنمدی های 

جمهوری اسلامی را منصه ظهور رساند. 
این طرحی اس��ت ک��ه در فاز نهای��ی بیش از 
۸۰۰ کیلومتر مس��یر اس��ت و در فاز نخست آن 
به طول ۳۰۵ کیلومتر افتتاح ش��ده و این تا مس 
سرچش��مه )کرمان( و از آنج��ا به یزد و چادرملو 
امت��داد می یابد. این طرح، طرح بس��یار عظیم و 
بزرگی است که صنایع کشور را متحول می کند. 
چاه های فراوان، صدها چاه  آب، آب را از زیرزمین 
برای این صنایع تامین می کردند که از این پس، 
این آب ها یا به مصرف دیگر می رسد یا آنهایی که 

ضرورت نداشته باشد بسته می شود.
بنابراین، این طرح علاوه بر اینکه صنعت ایران 
را متح��ول می س��ازد، ب��ه مردم امی��د می دهد، 
محیط زیس��ت را ه��م تضمین می کن��د در واقع 
برداش��ت آب از خلیج فارس منطب��ق با اصول و 

برنامه انجام می شود. 
تامین�نیاز�صنعت�و�معدن،�کشاورزی���

و�شرب�
واقعیت اینکه بیشترین اس��تفاده از این طرح 
دربخش صنعت و معدن انجام می شود، اما برپایه 
برنامه ریزی هایی انجام ش��ده، در این طرح برای 
مصارف کش��اورزی و ش��رب نیز پیش بینی لازم 
انجام ش��ده و با توجه ب��ه تفاهمنامه ها در طول 
مس��یر روس��تاها و بخش هایی که دچار کم آبی 
شده اند، آب شرب و کشاورزی آنها تأمین خواهد 

شد.
یک��ی از نقاط مورد نظر برای پوش��ش نیاز آن 
منطقه، بخش گلس��تان س��یرجان اس��ت که با 
اجرای این طرح مش��کل کم آب��ی آنها در بخش 

کشاورزی و شرب برطرف می شود. 
ف��از دوم ط��رح انتق��ال آب ب��ه مع��دن مس 
سرچش��مه )کرمان( است و س��پس فاز سوم آن 

به معدن چادر ملو )یزد( می رسد.
»انتقال�آب«�در�سخت�ترین�شرایط���

تحریم�
جلی��ل میرمحمدی میب��دی، نماینده تفت و 
میبد در مجلس شورای اسلامی در ارتباط با این 
طرح اعلام کرد: اجرای ف��از دوم ابرَپروژه انتقال 
آب خلیج ف��ارس به اس��تان ها، س��رمایه گذاری 

صنعتی در »استان های خُشک« رونق می یابد. 
وی اف��زود: ابرَپ��روژه انتق��ال آب خلیج فارس 
ب��ا راهب��ری س��ازمان ایمی��درو و تامی��ن مالی 
ش��رکت های بزرگ معدنی در حال اجرا است و 

این پروژه در حالی احداث ش��ده است که کشور 
در ش��رایط تحریم و سخت ترین اوضاع اقتصادی 

قرار دارد.
مدیریت�ایرانی���

وی ب��ا بی��ان اینک��ه در این ط��رح یک هزار و 
۲۰۰نفر از مهندس��ان ج��وان و پرانگیزه ایرانی 
مش��ارکت دارند، گفت: رونمای��ی از بزرگ ترین 
پ��روژه انتق��ال آب ب��ا مدیری��ت وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، آب را به ش��کل ش��ور و شیرین 
به استان های کم آب هدایت خواهد کرد که آثار 
ای��ن اقدام، نصیب صنای��ع و مردم محلی خواهد 

شد. 
نماینده تفت و میبد در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه انتقال آب از خلیج فارس اشتغالزایی 
و بهره من��دی از ظرفیت های بوم��ی را به همراه 
خواهد داش��ت، گفت: اقدام مزبور منبعی پایدار 
برای اس��تان های کم آب به حس��اب می آید و از 
س��وی دیگر زمینه ساز رونق س��رمایه گذاری در 

استان ها می شود. 
پیش�بینی�افتتاح�قطعه�س�وم�تا�پایان���

سال�
میرمحمدی میبدی گفت: اکنون با روندی که 
از اجرای پروژه مش��اهده می شود، انتظار می رود 
تا پایان امس��ال افتتاح قطعه س��وم )تا اردکان( 

نهایی شود. براساس این طرح در چند کیلومتری 
دریا آب برداشت می ش��ود و پساب هم در چند 
کیلومتری به وس��ط دریا ب��از می گردد که برای 
آبزیان مضر نباش��د. بنابراین محیط زیس��ت در 
تمام این طرح ها حضور فعال دارد و در چارچوب 
اصول محیط زیس��تی این طرح ها اج��را و پیاده 

می شود.
مزیت�انتقال�آب�خلیج�فارس���

جواد نیک بین، نماینده کاش��مر، بردس��کن و 
خلی��ل آباد هم در ارتباط با این طرح مهم اعلام 
ک��رد: انتقال آب خلیج فارس به ش��رق کش��ور، 

۵مزیت مهم برای کشور به همراه دارد.
وی افزود: واقعیت اینک��ه از جمله بحران های 
فعلی و آینده ش��رق کش��ور، موضوع آب اس��ت 
و انتق��ال آب خلیج ف��ارس، مزیت ه��ای مهمی 
همچون توسعه صنعتی، کشاورزی و دامپروری، 
اش��تغال پایدار و ص��ادرات غیر نفت��ی را موجب 
می ش��ود. وی توضی��ح داد: ب��ا توجه ب��ه اینکه 
اغلب طرح های صنعتی و معدنی در اس��تان های 
کرمان، یزد، خراس��ان جنوبی و خراسان رضوی 
واقع اس��ت، احداث ای��ن خط لول��ه انتقال آب 
می تواند توس��عه صنعتی و معدن��ی را به همراه 
آورد. نماینده کاش��مر، بردس��کن و خلیل آباد با 
اش��اره به موضوع رویارویی حوزه های کشاورزی 

و دامپروری در ش��رق کش��ور با بح��ران جدی 
آب، تصریح کرد: دس��تیابی ای��ن مناطق به آب، 
موجب آبادانی و رونق منطقه از نظر کش��اورزی 
و دامپروری خواهد ش��د. وی اضافه کرد: احداث 
خط انتقال آب به شرق کشور، هزینه بالایی دارد، 
اما فایده آن از نظر ایجاد اش��تغال پایدار در دراز 
مدت بسیار بالاست و منافع بسیاری برای کشور 
در بر خواهد داشت.  نیک بین با بیان اینکه برای 
توس��عه صنعتی، کشاورزی و دامپروری در شرق 
کش��ور، تولید محصولات و ص��ادرات غیر نفتی 
افزایش خواه��د یافت، گفت: ای��ن روند موجب 
می ش��ود تا از ات��کا به درآمده��ای نفتی رهایی 
یابیم و ذخایر نفتی به س��رعت خالی نش��وند و 
برای نس��ل های آین��ده باقی بمانن��د. ی افزود: 
اس��تفاده صحیح از آب های آزاد، موضوع دیگری 
است که با احداث خط انتقال آب خلیج فارس به 
وقوع خواهد پیوست. در واقع، جمهوری اسلامی 
ایران همچون کشورهای دیگر، از حق خود برای 
برداش��ت از ای��ن آب ها، اس��تفاده خواهد کرد و 

درنتیجه این آب، هدر نخواهد شد.
�۲۰۰هزار�متر�مکعب�در�روز�شیرین�سازی���

براس��اس برنامه ریزی در مرحله نخست طرح 
ظرفی��ت تولید ۲۰۰ ه��زار مترمکع��ب در روز، 
شیرین س��ازی و تصفیه آب مص��ارف صنعتی و 

معدنی خارج از ش��بکه های سراس��ری آبرسانی 
انجام می شود.

می��زان س��رمایه گذاری این ط��رح در مرحله 
نخس��ت ۲۱ هزار میلیارد ریال که در این مرحله 
زمینه اشتغال ۱۲۰ نفر به شکل مستقیم فراهم 
ش��د و در مراح��ل بعدی میزان اش��تغال افزوده 

می شود.
مرحل��ه دوم این طرح نیز با ظرفیت ۲۰۰هزار 
مترمکع��ب در روز در مس��یر م��س سرچش��مه 
و مرحل��ه س��وم نی��ز آبرس��انی به اس��تان یزد 
 و صنای��ع معدن��ی چادرمل��و پیش بینی ش��ده 

است.
مجموع هزینه شیرین سازی و خط انتقال آب 
ت��ا س��یرجان ۱۶۳ هزار میلیارد ریال اس��ت که 
در مرحله نخس��ت این طرح، آب از تاسیس��ات 
نمک زدایی بندرعباس تحویل گرفته ش��ده و به 
وس��یله خط انتقال با لوله های ف��ولادی به قطر 
یک هزار و ۶۰۰ میلیمتر به سمت معدن گل گهر 

سیرجان پمپاژ می شود.
سخن�پایانی��

براس��اس برنامه ریزی طرح ب��زرگ انتقال آب 
خلیج فارس به عنوان طرح های ملی وزارت نیرو و 
وزارت صنعت، معدن و تجارت محسوب می شود 
و برای افتتاح مرحله نخس��ت شیرین سازی آب 
و قطع��ه اول خط انتق��ال آب از خلیج فارس به 
فلات مرکزی ایران )بندرعباس - س��یرجان( در 
اس��تان های هرم��زگان و کرم��ان ۳۰۵ کیلومتر 
خط لول��ه انتقال، 7 ایس��تگاه پمپ��اژ آب و ۱۰ 
پس��ت ۴۰۰، ۲۳۰، ۱۳۲ و ۶۳ کیلو ولت و ۱۵۰ 
کیلومتر خط انتق��ال نیرو و همچنین ۳۳مخزن 
تعادلی، ذخی��ره و مقابله با ضربه آب به ظرفیت 

۱۸7 متر مکعب، طراحی و اجرا شده است.
افتت��اح طرح ه��ای ی��اد ش��ده از هرم��زگان 
ت��ا س��یرجان و ادام��ه پ��روژه انتق��ال آب ت��ا 
رفس��نجان و یزد خ��ط بطلانی ب��ر کابوس کم 
آب��ی اس��تان های کویری کش��ور در ح��وزه آب 
ش��رب و همچنین برای صنعت تلقی می ش��ود 
که مطالعات آن با تفکری هوش��مندانه در سال 
۹۲ و عملی��ات اجرای��ی این ابرپروژه در س��ال 
۹۵ آغاز ش��د و اکنون ثمره چند س��ال فعالیت 
ش��بانه روزی مهندس��ان داخل��ی با مش��ارکت 
 ۲۰۰ ش��رکت خصوص��ی و بخش دولت��ی به بار

 نشسته است.
 اج��رای این پ��روژه با تامین زیرس��اخت های 
جه��ش تولید به فعالیت تولیدی صنایع و معادن 
در استان های کم آب کشور رونق می بخشد و در 
فازهای بعدی آب ش��رب فلات مرکزی کشور را 
در دل کویر لوت تامین می کند که آن را می توان 
بهترین هدیه در ماه های پایانی دولت دوازدهم به 

مردم به ویژه استان های کویری دانست.
واقعی��ت اینکه اجرای ط��رح عظیم انتقال آب 
خلیج ف��ارس گوی��ای توانمن��دی و خودب��اوری 
جوانان این مرز و بوم اس��ت که در دوران دشوار 
تحریم هم با تکیه براینکه » ما می توانیم« قابلیت 
خود را اجرایی ساختند، انتظار می رود در مراحل 
بعدی این طرح هم مدیریت و برنامه ریزی دقیقی 
را شاهد باش��یم و مردمان کم برخوردار مناطق 

حاشیه این طرح از مواهب آن برخوردار شوند.

اشتغالزایی پایدار 
انتقال�آب�خلیج�فارس�به�فلات�مرکزی�بررسی�شد

سرمقاله

تکانه های تصمیمات 
غیرکارشناسی

نماینده مهریر، بافق، ابرکوه و خاتم گفت: وجود ذخایر غنی در معادن 
استان یزد که اس��تقرار صنایع معدنی در استان را در پی داشته اجرای 
پ��روژه انتقال آب خلیج فارس »رونق تولید« و »اش��تغالزایی فراگیر« را 

بیش از پیش به همراه خواهد داشت.
به گزارش تسنیم، محمدرضا صباغیان بافقی با اشاره به برنامه وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت برای اج��رای فاز دوم انتقال آب از خلیج فارس 
گف��ت: پروژه انتقال آب زمینه حل ای��ن بحران و تامین آب پایدار برای 

کشاورزی و به ویژه صنایع استان را حل خواهد کرد.
وی یادآور ش��د: یزد از جمله استان های کویری و دارای بارندگی های 
محدود اس��ت. این موضوع باعث شده تا یزد در سطح بحران قرار بگیرد 

و روستاییان را روانه شهرها کند.
وی گف��ت: ایمیدرو با راهبری بخش خصوصی و ش��رکت های بزرگ 

می تواند در هدایت س��رمایه به س��مت توس��عه یا احداث خطوط دیگر 
انتقال آب موثر عمل کند تا عملیات بهره برداری از معادن استان تسریع 

شود.
نماین��ده مهری��ر، بافق، ابرکوه و خاتم تاکید ک��رد: با تحقق این مهم، 
میزان بهره وری در ایمیدرو و ش��رکت های تابعه و زیرمجموعه افزایش و 

نتایج آن عاید مردم استان و اقتصاد معدن خواهد شد.
نماینده مردم مهریر، بافق، ابرکوه و خاتم ضمن برشمردن ویژگی های 
طرح فوق، پیشنهاد داد: با توجه به اینکه این میزان آب که به استان یزد 
منتقل می شود به اندازه نیاز منطقه نخواهد بود می توان با تدبیر وزارت 

صنعت، معدن و تجارت، حجم آب انتقالی را افزایش داد.
صباغی��ان بافق��ی افزود: ایمی��درو به عنوان یک مجموعه توس��عه ای 

می تواند پرچمدار اجرای کامل این پروژه باشد.

رونق تولید 
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رئیس کمیته سرب و روی خانه معدن ایران: 
مبارزه با خام فروشی در حد شعار باقی مانده است

رئیس کمیته س��رب و روی خانه معدن ایران گفت: تحقق 
ش��عارهایی مثل جهش تولید با افزای��ش چندبرابری حقوق 
دولتی و ممنوع کردن ماشین آلات معدنی امکان پذیر نیست. 
چ��را که در عمل اقدام مناس��بی برای مبارزه با خام فروش��ی 
ص��ورت نمی گی��رد و فق��ط در حد ش��عار باقی مانده اس��ت. 
نمی ش��ود که حقوق واحدهای��ی که ف��رآوری معدنی انجام 
 می دهن��د ۱۰براب��ر ش��ود و از طرف دیگر ش��عار مب��ارزه با 

خام فروشی داد.
حس��ن حسینقلی در گفت وگو با ایراس��ین درباره وضعیت 
مع��ادن در ایران گفت: آمارهای غیرواقع��ی در زمینه معادن 
زیاد منتش��ر می ش��ود ولی واقعیت این اس��ت که بسیاری از 
معادن کش��ور تعطیل و نیمه تعطیل ش��ده اند. باید آمارهای 
واقعی را از بانک مرکزی و س��ازمان آمار کشور گرفت. تعداد 
زیادی از معادن س��نگ آهن تعطیل یا نیمه تعطیل هستند و 

نزدیک به ۹۰ کارخانه س��نگ آهن خوابیده است که می توان 
آمار آن را از انجمن سنگ آهن ایران گرفت.

وی در ادامه افزود: س��وال اساسی این است که اگر معادن 
خیلی فعال هس��تند، چرا مجبور هستیم خاک سرب و روی 
از ترکیه وارد کنیم؟ علت این اس��ت که در سال های گذشته 

به ج��ای افزایش بودجه س��ازمان زمین شناس��ی و توجه به 
اکتش��افات، بودجه این س��ازمان را به نصف کاهش داده اند و 
به آن افتخار کرده اند! در صورتی که این سازمان یک سازمان 

حیاتی و پر اهمیت است و باید به آن بها داده شود.
رئیس کمیته س��رب و روی خانه مع��دن ایران در ادامه به 
مش��کلات مهم این صنعت پرداخت و گفت: فقط در ۷ درصد 
از کل کش��ور امکان اکتش��اف در زمینه معادن وجود دارد و 
در ۹۳ درصد کش��ور هیچ اکتشافی صورت نگرفته است. این 
سازمان زمین  شناسی اس��ت که باید اطلاعات پایه ای و اولیه 
را انجام دهد و این اطلاعات را به معدنکاران ارائه دهد تا آنها 
براس��اس این اطلاعات پایه ای اقدامات بعدی را انجام دهند، 

اما متاسفانه این اقدامات صورت نگرفته است.
عضو کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران 
ب��ا گلایه از اقدامات دول��ت در زمینه حمایت از معادن گفت: 

دولت از ابتدایی که س��ر کار آمده اس��ت به ج��ای حمایت از 
معادن و توجه به اقدامات اساس��ی مثل حمایت از س��ازمان 
زمین شناس��ی و... به اذیت و آزار معدنکاران پرداخته اس��ت. 
بحث گرفتن مجوزهای متعدد از جمله مجوز از محیط زیست، 
بح��ث ارزش اف��زوده، پرداخت ع��وارض غیرقانون��ی، افزایش 
چندبراب��ری حقوق دولتی و... از جمله مش��کلاتی اس��ت که 

معدنکاران با آن روبه رو هستند.
تحقق ش��عارهایی مثل جهش تولید با افزایش چندبرابری 
حقوق دولتی و ممنوع کردن ماش��ین آلات معدنی امکان پذیر 
نیست. چر اکه در عمل اقدام مناسبی برای مبارزه با خام فروشی 
صورت نمی گیرد و فقط در حد شعار باقی مانده است. نمی شود 
که حقوق واحدهایی ک��ه فرآوری معدنی انجام می دهند ۱۰ 
برابر شود و از طرف دیگر شعار مبارزه با خام فروشی داد. این 

اقدام یعنی شما موافق خام فروشی هستید.

توزیع رانت
تبعات سیاست های اخذ شده در بخش سنگ آهن بررسی شد

گروه معدن

ب��ا تصویب افزای��ش ۲۵ درصدی عوارض صادرات س��نگ آهن و س��پس وضع 
قان��ون محدودیت و کاهش ص��ادرات به منظور جلوگیری از خام فروش��ی مواد 
معدنی کش��ور، فعالان معدنی و صاحبان معادن س��نگ آهن با مشکلات زیادی 
ط��ی یک س��ال و نیم اخی��ر روبه رو ش��ده اند. بنابر اعلام یک��ی از فعالان حوزه 

سنگ آهن، میزان س��رمایه گذاری در معادن سنگ آهن ایران ۳۴ درصد کاهش 
 یافته که نش��انگر احتمال بروز بحران مهمی در بخش معادن س��نگ آهن ایران

است. 
از طرفی ورود مجلس شورای اسلامی به تازگی در بحث قیمت گذاری سنگ آهن 
و فولاد آتش این مش��کلات را ش��عله ورتر کرد. حال موض��وع مهمی که مطرح 
می ش��ود آن اس��ت که کاهش صادرات مواد خام چه میزان بر تولیدات صنعتی 

کشور موثر بوده و صاحبان معادنی همچون سنگ آهن را با چه مشکلاتی روبه رو 
کرده  است. موضوع مهم  دیگری که باید به آن پرداخته شود آن است که دلیل 
تامین نش��دن منابع مالی معادن س��نگ آهن در روند صنعتی و تولیدی کش��ور 

چیست.
»روزگار معدن« برای بررسی این موضوع با قدیر  قیافه، نایب رئیس کنفدراسیون 

صادرات ایران و فعال حوزه معدن سنگ آهن گفت وگو کرده است.

یک هزار فرصت شغلی 
جدید در معادن شهربابک 

فرماندار ش��هربابک از اشتغال هزار نفر از ابتدای 
امس��ال تاکنون در معدن های مس، مهام کوشان، 
ایجو، فلات بابک و کارخانه کاش��ی این شهرستان 
خب��ر داد. به گزارش ایرنا، قاس��م شمس��ی با ارائه 
گزارشی از عملکرد مسئولان شهرستان در امسال، 
افزود: این دس��تاوردها حاصل ت��لاش، همکاری، 
همدل��ی و مجموع��ه مس��ئولان دولت��ی و بخش 
خصوصی و مردم در ۷س��ال گذش��ته بوده که در 

راستای تحقق جهش تولید انجام گرفته است.
شمسی با اشاره به کلنگ زنی طرح های صنعتی 
با حضور وزیر صنع��ت، معدن و تجارت بیان کرد: 
گام دوم انق��لاب صنعتی در شهرس��تان با اجرای 
ای��ن طرح ه��ا تحقق خواه��د یافت که ع��لاوه بر 
دس��تاوردهای اقتصادی و صنعتی، ش��اهد ایجاد 

اشتغالزایی بالایی در شهرستان خواهیم بود.
فرماندار ش��هربابک از کلنگ زنی کارخانه تغلیظ 
۲ و ۳مع��دن می��دوک، کارخانه آه��ک، کارخانه 
فولتاس��یون، پروژه ی انتق��ال آب خلیج فارس به 
شهربابک، اتصال کارخانه ذوب مس خاتون آباد به 
شبکه ریلی، توسعه ناوگان حمل ونقل مجتمع مس 
شهربابک، طرح توس��عه مس فلز رنگین، کارخانه 
تغلیظ کم عیار و توس��عه برداش��ت از معدن مس 
میدوک ب��ا حضور وزیر صنعت، مع��دن و تجارت 
در چند ماه اخیر نامب��رد که خروجی آن قطعا به 

جهش تولید ختم خواهد شد.
شمس��ی از آغاز اجرای این طرح ها در فروردین 
و اردیبهش��ت س��ال آینده خبر داد و بزرگ ترین 
دس��تاورد این پروژه ه��ا را اش��تغالزایی برای هزار 
نف��ر معرفی کرد و اظهار کرد: در تلاش��یم که نرخ 
بیکاری شهرس��تان را به تک رقمی برس��انیم. وی 
ب��ا تاکید ب��ر اهمیت حوزه ورزش شهرس��تان، در 
ایجاد س��لامتی و نشاط در جامعه، گفت: ورزشگاه 
شهدای مس ش��هربابک با نام جدید سردار دل ها، 
پ��س از ۱۰س��ال کلنگ زنی و وقف��ه هم اکنون با 
اعتباری بالغ بر ۳۰۰ میلیارد تومان در حال انجام 
و رس��یدن به مرحله بهره برداری است و همچنین 
اجرای پروژه س��اخت ۹ زمین چمن مصنوعی که 
در سال گذشته و امسال انجام شده است در چند 
روز آینده با حضور مهمانان کشوری افتتاح خواهد 
شد. شمسی افزود: اولویت کمیته جذب شهرستان 
با جذب افراد متاهل بیکار است که با همین روند 
اف��راد متقاضی واقعی کار به نوبت مش��غول به کار 
خواهند شد. فرماندار شهربابک با توجه به مقادیر 
بالای آرسینیک در آب شهرستان که دغدغه مردم 
ش��ده بود، گف��ت: با اس��تفاده از تجهیزات تصفیه 
خان��ه ای جدید، از ماه گذش��ته آب شهرس��تان با 
مقدار آرس��ینیک مطابق با اس��تاندارد جهانی در 
اختیار مردم شهرستان قرار دارد. شمسی در ادامه 
از اجرای طرح ملی مس��کن در راستای ساماندهی 
نرخ زمین و مس��کن در شهرستان، خبر داد و بیان 
کرد: در ۳ماه گذش��ته به ۵۲۰ نف��ر زمین رایگان 
برای ساخت مسکن واگذار شده است و همچنین 
در حال انج��ام مراح��ل اداری ۸۵۰ هکتار زمین 
ب��رای فاز بعدی اج��رای این طرح هس��تیم که با 
ای��ن روند، در آینده نزدی��ک می توان با قطعیت از 
واگ��ذاری زمین ب��ه تمام افراد واجد الش��رایط در 
شهرستان س��خن گفت. وی با اشاره به سفر چند 
روز گذشته معاون اس��تاندار کرمان به شهرستان، 
اظهار کرد: طرح های با اعتباری بالغ بر ۱۶ میلیارد 
تومان در حوزه برق شهرس��تان ب��ا حضور معاون 
اس��تاندار به مناس��بت دهه فجر افتتاح ش��د که 
مهم ترین آنها برق رس��انی به شهرک امام رضا )ع( 
بود. فرماندار ش��هربابک با اشاره به پروژه آبرسانی 
به شهرهای جوزم، دهج و روستای خبر، بیان کرد: 
مردم ده��ج در چند روز آینده مانند اهالی ش��هر 
جوزم از نعمت آب برخوردار خواهند شد و با ادامه 
این روند در س��ال آینده روس��تای خبر نیز از آب 
لوله کش��ی برخوردار خواهد شد. وی در خاتمه از 
مردم خواس��ت با توجه به ظرفیت های موجود در 
شهرستان و سپرده های بالای بانکی و سرمایه های 
نقدی مردم، به میدان سرمایه گذاری ورود کنند و 
با سرمایه گذاری و کارآفرینی در پیشرفت و توسعه 
شهرس��تان سهیم شوند. پیش��تر و در شهریورماه 
امس��ال مصطف��ی رضاحس��ینی نماین��ده مردم 
ش��هربابک در مجلس ش��ورای اسلامی در نشست 
خب��ری با رس��انه ها اعلام ک��رده ب��ود: باید طبق 
س��ند چش��م انداز توسعه ش��هربابک و افق ۱۴۲۰ 
برنام��ه هایمان را طراح��ی کنیم و به پیش برویم. 
وی همچنی��ن گفته بود، در ۳ماه گذش��ته کار را 
در مجلس ش��ورای اسلامی با هدف ایجاد شغل و 
رفع بیکاری به عنوان بزرگ ترین و حس��اس ترین 
ماموریتی که همه دس��تگاه ها بر عهده دارند، آغاز 

کرده ایم.

خبر

به عن�وان فعال معدن�ی، دلیل وض�ع قانون کاهش  �
صادرات سنگ آهن را چطور ارزیابی می کنید؟ 

طی س��ال های اخیر قانون رفع موانع تولید در احکام برنامه 
توس��عه کشور تصویب ش��ده که صادرات هر نوع محصول به 
 دلی��ل کنت��رل و تنظیم بازار ممنوع اس��ت و برای اجرای آن 
مقرراتی وضع ش��ده که باید رعایت ش��وند. در ادامه آن طی 
یک س��ال و نیم پی��ش محدودیت های��ی در زمینه صادرات 
محصولات معدنی از جمله س��نگ آهن مطرح شد که جایگاه 

قانونی نداشت. 
در حقیقت از مصوبه س��ران ۳ قوه که این مصوبه به تایید 
رهبر معظم انقلاب رس��یده و قاعدتا برای کالاهای ضروری و 
مورد نیاز م��ردم بود، برای قانون گ��ذاری و ایجاد محدودیت 
در بخ��ش ص��ادرات محص��ولات معدنی به وی��ژه محصولات 
سنگ آهن از جمله گندله و کنسانتره سنگ آهن استفاده شد. 
پس از آن هم در روند اجرا مش��خص ش��د که ای��ن اقدام با 

قوانین و مقررات جاری کشور همخوانی نداشته است.
درب��اره مفه��وم خام فروش��ی و جلوگیری از ای��ن اقدام که 
دلیل محدودیت ه��ای  صادراتی بیان ش��ده، کلمه خام را در 
کنار س��نگ آهن ب��ه کار نمی برم چراکه س��نگ آهن خام به 
کلوخه س��نگ آهن گفته می شود و زمانی که این کلوخه ها از 
معادن استخراج می شوند و طی پالایش به سنگ آهن تبدیل 
می شود دیگر خام نبوده و به عنوان مواد اولیه می تواند به  کار 
گرفته ش��ود. پس عبارت خام فروشی در این بحث به نظر من 

مفهومی ندارد.
وضع قانون کاهش صادرات س�نگ آهن چه تاثیری  �

بر میزان اس�تفاده این ماده در صنعت کش�ور داش�ته 
است؟

اغل��ب کارشناس��ان و فعالان نه تنها در ح��وزه معدنی بلکه 
در س��ایر بخش ها نیز معتقدند بیش��ترین سهم ارزش افزوده 
باید در داخل کش��ور بماند. پس اگر قدرت جذب سنگ آهن 
به عنوان مواد اولیه در کش��ور وجود دارد، باید صنایع کش��ور 
از آن بهره برداری کنند تا ارزش افزوده مناس��بی ایجاد شود. 
برای اس��تفاده سنگ آهن در صنایع کشور نیز مصرف کننده و 
متقاضی باید نرخ و ارزش این محصول را بپردازد اما متاسفانه 
مدت هاست شاهد این اتفاق هستیم که فقط سنگ آهن ارزان 
خریداری می ش��ود. طی سال های گذشته مجبور بودیم سهم 
عمده ای از س��نگ آهن و کنس��انتره های آن را صادر کنیم اما 
با اجرایی ش��دن رون��د طرح جامع توس��عه صنعت فولاد که 
بناس��ت ۵۵ میلیون تن ظرفیت تولید تا ۱۴۰۴ ایجاد ش��ود، 
که این مقدار افزون بر ۱۶۰ میلیون تن سنگ آهن نیاز داشته 
در نتیجه بخ��ش قابل ملاحظه ای از س��نگ آهن تولیدی در 
صنایع داخل کش��ور قابل اس��تفاده است ، مشروط بر آنکه بنا 

ب��ر ارزش واقعی س��نگ آهن، این ماده معدن��ی قیمت گذاری 
ش��ود. ما به عن��وان تولید کنندگان بخش س��نگ آهن ترجیح 
بر فروش س��نگ آهن در داخل کش��ور به تولی��دات و صنایع 
داخلی داری��م. ضمن آنکه علاوه بر بالارفتن س��رعت و تولید 
میزان ارزش افزوده، این موضوع اش��تغالزایی را نیز به همراه 
دارد. در این میان بخش��ی از تولیدات سنگ آهنی نیز هستند 
ک��ه به دلیل محدودیت فناوری در کش��ور، قادر به اس��تفاده 
آنها در صنعت و تولید ارزش افزوده نیس��تیم مانند کنسانتره 
س��نگ آهن هماتیتی با درصد بسیار پایین که فعالان صنعتی 
کش��ور خواهان این محصول نبوده و ب��ه ناچار مجبوریم این 
مواد را صادر کنیم. به هر ترتیب طی س��ال های گذشته برای 
بخ��ش معدن در بازاره��ای متفاوت چه در داخ��ل و چه در 
خارج کش��ور ظرفیتی ایجاد ش��ده و باید ای��ن ظرفیت ها را 
حفظ کنیم. زمانی که بدون بررس��ی و آینده نگری، یک رفتار 
هیجان��ی درباره بخش اقتصادی کش��ور مانند توقف صادرات 

محصولی انجام دهیم، آن بخش دچار مشکل خواهد شد.
با توجه به اش�اره ش�ما ب�ه بخش ف�ولاد، ظرفیت  �

س�ودآوری فولاد به عن�وان یکی از ارزش ه�ای افزوده 
سنگ آهن را چطور ارزیابی می کنید؟

در تمامی کشور های جهان بررسی می شود که کدام قسمت 
زنجیره ارزش افزوده ماده ای، بیشترین سود را به همراه دارد. 
متاس��فانه ما در برخی از قس��مت های زنجی��ره ارزش افزوده 
در بخش س��نگ آهن شاهد هستیم  نه تنها سود مثبت نداشته 
بلکه س��ود کاهن��ده در روند خود دارند. ب��ه عقیده من، باید 
نقط��ه بهینه ارزش افزوده را بیابیم و صادرات را در آن بخش 
گسترش دهیم و اصراری نداشته باشیم که الزاما محصولی در 

داخل کشور تولید شود. 
بی��ان ای��ن نکته ه��م حائز اهمیت اس��ت که بس��یاری از 
تولیدکنن��دگان ب��زرگ ف��ولاد جه��ان خ��ود دارای ذخای��ر 
سنگ آهن نیس��تند ؛ مانند کره، ژاپن و چین. همین گونه نیز 
کش��ورهایی که خود دارای معادن مهم س��نگ آهن در جهان 
هستند مانند برزیل الزاما تولیدکننده فولاد نیستند و از تمام 
س��نگ آهن های استخراجی خود در تولیدات صنعتی استفاده 

نمی کنند.
همان طور که می دانید یکی از ارزش افزوده های سنگ آهن، 
فولاد اس��ت و براساس آمارهایی که از سوی فعالان و انجمن 
تولید فولاد در کش��ور ارائه شده، حدود ۳۰ میلیون تن تولید 
فولاد کش��ور اس��ت و برمبنای گزارش ها سالانه حدود ۱۲ تا 
۱۵ میلیون تن س��نگ واقعی در تولید فولاد مصرف می شود. 
بنابر یافته ها در بازار کشور تقریبا ۱۵ میلیون تن فولاد شناور 
داریم که باید در مس��یر صادرات قرار گیرند. به تازگی ش��اهد 
بودیم که موانعی از جمله قوانین محدودکننده ای بر س��ر راه 

صادرات فولاد قرار گرفته اما خوش��بختانه این موانع در حال 
تعدیل و روند در جهت تسهیل شدن است. 

پ�س ب�ه عقیده ش�ما بخش ف�ولاد متقاض�ی مهم  �
س�نگ آهن کشور اس�ت. این تقاضا را در آینده چطور 

ارزیابی می کنید؟
چنانچ��ه از جنب��ه ای دیگر بخواهم به مس��ئله نیاز صنعت 
فولاد به س��نگ آهن اش��اره کن��م، با توجه به آنک��ه برمبنای 
س��ند ۱۴۰۴ نیاز به مقداری حدود ۱۶۰ میلیون تن س��الانه 
س��نگ آهن داش��ته اما میزان تولید س��نگ آهن کش��ور ۹۰ 
میلیون تن اس��ت، حدود ۷۰ میلیون تن س��نگ آهن کسری 
داری��م که برای رفع این مش��کل، دو راه پیش روی ماس��ت؛ 
نخس��ت آنک��ه حمایت های دولتی در جه��ت تخصیص وام و 
تس��هیلات برای گس��ترش اکتشافات و اس��تخراج ها صورت 
گرفته و بستری با ثبات فراهم شود تا سرمایه گذار وارد بخش 

معدن سنگ آهن شود. 
راه دوم هم واردات س��نگ آهن به داخل کشور برای تامین 
نیازه��ای صنعت از جمله فولاد اس��ت ک��ه بنابر ظرفیت های 

موجود در کشور و نرخ فعلی ارز معقول به نظر نمی رسد.
ام��ا در کل این دو راه پیش پ��ای فعالان صنعتی و معدنی 
و مقامات دولتی کش��ور اس��ت و باید یکی از این ها را انتخاب 
کنند و چه بهتر آنکه قدم در راس��تای ایجاد تس��هیلات برای 
فعالیت ه��ای معدنی و صاحبان معادن س��نگ آهن برداش��ته  

شود. 
بنابراین وج�ود مقررات انبوه را دلایل مش�کلاتی  �

مانند صادرات و س�رمایه گذاری در بخش معدن کشور 
می دانید؟

بل��ه ؛ ای��ن محدودیت ه��ا مش��کلاتی از جمل��ه کاه��ش 
سرمایه گذاری ها را در پی داشته اند. زمانی که مقررات متعدد 
و به نوعی خلق الس��اعه وضع می شود، فعال معدنی در جهت 
فرآوری محصولات معدنی و تولید زنجیره ارزش افزوده ثباتی 
را احس��اس نکرده و در ای��ن بخش س��رمایه گذاری نخواهد 
کرد. بخش عمده ای از توس��عه هایی که در بخش معدن طی 
س��ال های اخیر اتف��اق افتاده نتیجه ص��ادرات آن محصولات 
و تولی��دات معدن��ی بوده اس��ت. به معنای آن ک��ه فعالان و 
تولیدکنندگان بخش معدنی با ارز حاصل از صادرات به خارج 
کشور، اقدام به توسعه اکتشافات، استخراج ها، تاسیس معادن 
و واحده��ای معدنی جدید و خریداری ماش��ین آلات معدنی 
جه��ت بهبود عملک��رد معادن خود کرده اند ک��ه این اتفاقات 
همه در جهت پیشرفت بخش معدنی کشور موثر بوده است. 

حال باتوجه به وجود این س��خت گیری ها و موانع در بخش 
صادرات سنگ آهن تمامی این دریافتی های ارزی و صادراتی 
دچار مشکل ش��ده و اگر اقدامی در جهت رفع این مشکلات 

و محدودیت ه��ا رخ نده��د، ش��اهد ضربه مهم��ی در بخش 
فعالیت های معادن سنگ آهن خواهیم بود.

راهکار پیش�نهادی شما برای رفع مشکلات امروزه  �
معادن سنگ آهن چیست؟

به عقیده من برخی مسئول با بحث معادن و مواد  معدنی از 
جمله سنگ آهن به گونه ای سطحی و پوپولیستی )عوام گرایی( 
برخ��ورد می کنند. فعالیت معدنی و بخش معادن نیاز به نگاه 
کارشناسی و ریزبینانه ای دارد. در عین حال همچنین غیرت 
عمومی نباید از س��وی مسئولین دولتی هدف گرفته شود و با 
جملاتی مانند مردم نیاز به میلگرد و تیر آهن دارند، جامعه را 
تحریک نکنند چراکه مردم این روزها چه در مقام تولید کننده 
و صاح��ب صنع��ت و چه در جایگاه های دیگ��ر اجتماعی نیاز 
به ثب��ات اقتصادی برای ادامه فعالی��ت و زندگی دارند. تمام 
ارزان فروش��ی هایی که در بخش فروش س��نگ آهن به صنایع 
رخ می دهد، وارد جیب مصرف کننده نش��ده بلکه در دس��ت 
واس��طه گران و افرادی با رانت های طلایی قرار می گیرد. این 
افراد قصد دارند تا رفتاری مانند ارز با این محصولات داش��ته 
و ب��ا انبار کردن محصولات ف��ولادی در حال حفظ و افزایش 
سرمایه در دست خود هس��تند. به عنوان مثال سنگ آهن در 
تولید میلگرد و تیرآهن نیز علاوه  بر فولاد اس��تفاده می شود و 
این ارزش های افزوده در تولیداتی همچون ساختمان س��ازی 
اس��تفاده می ش��وند و با پایین بودن نرخ سنگ آهن خریداری 
شده از س��وی صنایع، تولید این محصولات با هزینه کمتری 
هم��راه بوده و انتظار می رود تا نرخ ملک نیز کاهش پیدا کند 

اما در عمل شاهد این اتفاق نیستیم.
متاس��فانه در کش��ور ما در تمامی بخش ها از جمله دولت 
و قوه قضاییه و... هر کجا احس��اس مش��کل کنند، منش��أ آن 
را مع��ادن و فعالیت معدنی تلقی می کنن��د با وجود آنکه در 
واقعیت خلاف آن ثابت ش��ده  است و برای حل مسائل کشور 
در ابتدا باید با بحث واس��طه گری و رانت های مختلف مبارزه 

کرد.
از یادم��ان نبای��د برود ک��ه فعالان معدنی در س��خت ترین 
ش��رایط کار می کنند؛ در مناطقی دش��وار ش��روع به احداث 
معادن و ساخت سازه های معدنی می کنند. حتی گاهی دست 
ب��ه جاده س��ازی و انتقال آب به آن مناط��ق می زنند و از این 
جهت امروزه توس��عه بخش معدن در حال کمک به توس��عه 

بخش عمرانی برخی از نقاط محروم کشور است.
رفع مش��کلات مع��ادن به وی��ژه معادن س��نگ آهن نیاز به 
تغییر ش��یوه رویک��رد مس��ئولان و مقامات دارد ت��ا با اتخاذ 
تصمیم گیری های مناس��ب و کارشناس��انه تری در جهت رفع 
مش��کلات و مصائ��ب بخ��ش معدن، ک��ه یک��ی از مهم ترین 

بخش های اقتصاد کشوری است، گام برداشته شود.

گفت وگو

قدیر  قیافه
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مدیرعامل چادرملو با بیان اینکه با عرضه سنگ آهن 
در بورس کالا موافق هستم گفت: در این زمینه باید 
2موض��وع مورد توجه قرار گیرد در این حوزه یا باید 
به ش��رکت های معدنی اج��ازه داد که محصول خود 
را ب��ا نرخ های جهان��ی در بازار بفروش��ند تا قادر به 
خرید سنگ با نرخ های جهانی از بازار باشند یا اینکه 
شرایطی فراهم ش��ود که تنها واحدهای تولیدکننده 

قادر به خرید سنگ آهن از بورس باشند.
ب��ه گ��زارش رواب��ط عموم��ی چادرمل��و، ناص��ر 
تقی زاده ب��ا تاکید بر این نکته که در ش��رایط فعلی 
با صادرات س��نگ آهن خ��ام، کنس��انتره و گندل��ه 
مخالف هس��تم، گفت: البته بای��د در نظر بگیریم که 
ارزان فروش��ی در داخل عامل رغبت شرکت ها برای 
صادرات است و اگر به وسیله سازوکار بورس کالا این 
رویکرد تغییر کند، روند صادرات مواد خام نیز تحت 

تاثیر قرار می گیرد.
لزوم�توافق�و�همدلی�میان�تولیدکنندگان��

وی با تاکید بر اینکه س��نگ آهن در بازار داخلی به 
می��زان قابل  توجهی کمتر از ن��رخ بازارهای صادراتی 
فروخت��ه می ش��ود، افزود: طب��ق اعلام کارشناس��ان 
و مس��ئولان، ب��ا روی کار آمدن واحده��ای فولادی، 
ذخایر س��نگ آهن کش��ور تنها جوابگ��وی نیاز ۱۰ تا 
۱2سال صنعت فولاد خواهد بود و صلاح نیست اکنون 
س��نگ خام را صادر کرده و در آین��ده به واردکننده 
س��نگ آهن تبدیل ش��ویم. بنابراین س��نگ آهنی ها و 
فولادی ها باید بر سر نرخ سنگ آهن توافق کنند و بهتر 
اس��ت این نرخ در محدوده نرخ های جهانی و حداکثر 

2۰ درصد زیر قیمت های جهانی باشد.
اهمیت�اکتشاف�ذخایر�سنگ�آهن��

مدیرعامل چادرملو توجه ویژه به امر اکتشافات را 
موضوعی ضروری خواند و گفت: کمبود سنگ آهن با 
راه اندازی واحدهای در دس��ت اجرا مشهودتر خواهد 

بود و اکتشاف تنها راهکار رهایی از این چالش است. 
تردید ندارم که در کویر مرکزی ایران و س��ایر نقاط 
کش��ور ذخایر مطلوبی از س��نگ آهن نهفته اس��ت و 

لازمه آن اکتشافات است.
گفتنی اس��ت ناصر تقی زاده ، مدیرعامل ش��رکت 
معدن��ی و صنعتی چادرمل��و به تازگی در نشس��ت 
مدیران فولادی و معدنی کش��ور با رئیس س��ازمان 
بورس از آمادگی این ش��رکت برای عرضه ۵۰۰هزار 
تن سنگ آهن به منظور تامین نیاز واحدهای فولادی 
ب��ه وی��ژه ذوب آهن به ص��ورت حراج ب��از در بورس 
کالا خبر داده بود.  ب��ه گفته تقی زاده، ذخایر خوبی 
درح��ال اکتش��اف داریم و ای��ن خب��ر را به محض 
 اطلاعات بیش��تر در اختی��ار س��هامداران خود قرار 

خواهیم داد.
 اس��تاندار سیس��تان و بلوچس��تان در بازدی��د از 
نمایش��گاه مع��دن و صنای��ع معدنی زاه��دان گفت: 
چادرملو ش��رکت قدرتمند در صنعت فولاد کش��ور 
اس��ت. موهبتی در بازدید از غرفه چادرملو و اطلاع 
از طرح ها و برنامه های توسعه بخش آنکه با مدیریت 
جدی��د، گس��تردگی و س��رعت قابل توجهی یافت��ه 
اس��ت، با تقدیر و تش��کر از حضور این ش��رکت در 
نمایش��گاه معدن و صنای��ع معدنی زاه��دان اظهار 
امی��دواری ک��رد: چادرملو با توانمندی ه��ای فنی و 
تخصصی قابل توجه��ی که در اختیار دارد به موضوع 
اکتشاف و سرمایه گذاری در این منطقه غنی از منابع 
معدنی ورود پیدا کند و منش��اء رش��د و توسعه این 

استان شود. 
در ای��ن بازدی��د دانش جعف��ری از اعضای مجمع 
تش��خیص مصلحت نظام، بهرامن رئیس خانه معدن 
ایران، صالحی نیا مع��اون وزیر صنعت و نبئی رئیس 
س��ازمان نظام مهندس��ی مع��دن ایران نی��ز حضور 

داشتند.

رئی��س انجمن ن��وردکاران ف��ولادی ای��ران گف��ت: ارزش افزوده 
جلوگیری از خام فروش��ی فولاد و تکمیل زنجیره ارزش آن در سال 
۱۸۰ هزار میلیارد تومان برآورد می شود که تاکنون برای تحقق این 

امر تدبیر نشده است.
به گزارش ایرنا، احمد رضوی نیک توضیح داد: براساس دستورالعمل 
وزارت صنع��ت، نوردکاران موظف به عرضه ۶۰ درصد تولید خود در 
بورس کالا بودند که 2۰۵ درصد تعهد خود را اجرایی س��اختند، اما 

فولاد سازان به ۴2 درصد از تعهدات خود عمل کردند. 
قیمت�تمام�شده�شمش�فولاد���

رئیس انجمن نوردکاران فولادی ایران خاطرنش��ان س��اخت: نرخ 
تمام شده ش��مش فولادی طبق کدال بورس��ی و صورت های مالی 
حسابرسی شده از 3هزار و ۸۰۰ تومان برای شرکت فولاد خوزستان 
ش��روع و بالاترین آن هم ذوب  آه��ن که تولیدش به روش کوره بلند 

است به ۴هزار و ۷۵۰ تومان می رسد.
وی تصریح کرد: همین ش��مش فولادی ب��ا 3۰۰ درصد بالاتر در 
بورس کالا و با مهندس��ی عرضه و روش قطره چکانی به نوردسازان 

فروخته می شود.
تولید��۲۳میلیون�تن�شمش���

رض��وی نیک گفت: امس��ال تا پایان دیماه به می��زان 23 میلیون 
تن ش��مش فولادی در کشور تولید شده و از ابتدای امسال کمتر از 
۴میلیون تن شمش در بورس کالا عرضه شده و کمتر از 3میلیون و 

2۰۰ هزار تن معامله شده است.
وی تاکید کرد: واقعیت اینکه صادرات ارزان ش��مش فولادی ایران 
به کشورهای خلیج فارس سبب ش��ده آنها تبدیل به تولید کنندگان 
نورد فولادی ش��وند و ارزش افزوده این فلز راهبردی را به آنها هدیه 

داده ایم.
قیمت�شمش�فولاد�هرتن�کمتر�از��۶هزار�تومان��

رئیس انجمن یاد ش��ده افزود: ش��مش فولادی امروز باید کمتر از 
۶هزار تومان در بورس نرخ داش��ته باشد و نرخ محصولات نهایی هم 

۸تا ۹ هزار تومان برآورد می شود.
به گفته وی، امس��ال تا اوایل تیرماه نرخ ش��مش فولادی متعادل 
بود، اما پ��س از آنکه مصوبه های وزارت صنعت نادیده گرفته ش��د، 

موج رش��د نرخ آغاز ش��د و موضوع قیمت گذاری دستوری از سوی 
وزارتخانه هم جریان سازی خبری بود و با واقعیت تطبیق نداشت.

رضوی نیک خاطرنش��ان س��اخت: موضوع قیمت گذاری ش��مش 
ف��ولادی توس��ط وزارت صنعت، واقعیت ن��دارد و انجمن نوردکاران 

فولادی این موضوع را تایید نمی کند. 
قیمت�گذاری�فولاد�توسط�نشریه�ای�بیگانه���

وی گفت: قیمت گذاری ش��مش فولادی براس��اس نرخ کشورهای 
همس��ود )CIS( و مجله متال بولتن که مالکان آن صهیونیس��ت ها، 

انگلیس و امریکا است، برای ما قابل قبول نیست. 
به گفته رضوی نیک، کش��ورهای حوزه CIS رتبه ۱۷ یا ۱۸ تولید 
فولاد جهان را دارن��د، درحالی که ایران رتبه ۹ جهانی را در اختیار 
دارد، بنابراین با توجه به جایگاه برتر کشورمان در بین تولید کنندگان 

فولاد جهان، مبنا قرار دادن کشورهای همسود توجیحی ندارد.
وی خواستار شکل گیری بورس های کالایی دوم و سوم شد که به 
منزله بورس هایی محسوب می شود که با مشارکت مصرف کنندگان 

و تولیدکنندگان نهایی شکل بگیرد.
وضع�عوارض�برای�جلوگیری�از�صادرات�خام���

رئی��س انجمن ن��وردکاران فولادی گفت: واقعیت��ی که پیش روی 
وج��ود دارد در س��طح جهان برای جلوگیری از ص��ادرات مواد خام 
عوارض وضع می ش��ود و محصولات نهایی هم با تعرفه پش��تیبانی، 
اما در ایران این مهم پیاده نمی شود و به برکت ارزان فروشی شمش 
کش��ورمان همه کش��ورهای حاش��یه خلیج فارس ام��روز تبدیل به 

تولیدکننده محصول نهایی شده اند.
وی یادآور شد: شمش ارزان ایران باعث شد دولت عراق ۱۰۰دلار 
تعرفه بیش��تر برروی محص��ولات نهایی فولاد وضع کن��د و اکنون 
میلگ��رد ایران در عراق به فروش نمی رس��د مگ��ر آنکه ۱۰۰ دلار از 
نرخ جهانی ارزان تر فروخته ش��ود و کشورهای حاشیه خلیج فارس 
تسهیلات خوبی به تاجران دادند تا شمش ایران را خریداری کنند و 

به محصول نهایی تبدیل کنند.
امسال ایران برنامه تولید بیش از 3۰ میلیون تن فولاد را در برنامه 
دارد و ظرفی��ت ای��ن بخش هم بیش از ۴۰ میلی��ون تن پیش بینی 

شده است.

مزیت�جلوگیری�از�خام�فروشی�فولاد�استقبال�چادرملو�از�عرضه�سنگ�آهن�در�بورس�کالا

دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان با اعلام اینکه 
قطعی گاز و مشکلات متعدد در تامین برق واحدهای تولیدی باعث 
شد کمبود در تولید سیمان اتفاق بیفتد، گفت: امروز تولیدکننده 
هیچ سودی از تولید سیمان نمی برد بلکه با ضرر هم روبه رو است. 
به گزارش تسنیم، عبدالرضا شیخان با اشاره به اینکه با وجود تمام 
مکاتبات همچنان نرخ س��یمان دس��توری تعیین می شود، اظهار 
کرد: هر س��اله براس��اس گزارش ارائه شده به سازمان حمایت نرخ 
س��یمان برای تولیدکنندگان تعیین می شود. امسال نیز براساس 
گزارشات ارسالی به سازمان حمایت قرار بود نرخ سیمان ۶۰درصد 
افزایش پیدا کند اما متاسفانه با این موضوع موافقت نشد و در نهایت 

مج��وز 2۰ درصدی به تولیدکنندگان برای افزایش قیمت ها داده 
شد. وی با اعلام اینکه البته وعده دادند مابقی افزایش قیمت ها به 
صورت پلکانی برای تولیدکنندگان لحاظ خواهد ش��د، افزود: این 
موضوع نیز اجرایی نش��د. این درحالی اس��ت که باید نرخ س��یمان 
متناس��ب با عرضه و تقاضا تعیین ش��ود این کالا بیش از تقاضای 
بازار تولید می ش��ود و قیمت گذاری دس��توری برای آن بی معنی 
است. دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان تصریح کرد: 
درحال حاض��ر در کش��ور ظرفیت تولید ۸۸ میلوین تن س��یمان 
وجود دارد، با اضافه کردن افزودنی ها و رعایت اس��تانداردها حتی 
می توانیم این ظرفیت را به ۱۰۰ میلیون تن در سال نیز برسانیم. 

این درحالیس��ت که نیاز بازار در خوش��بینانه ترین حالت ۶۵ تا۷۰ 
میلیون تن س��یمان اس��ت. ش��یخان با بیان اینکه قیمت گذاری 
دس��توری بلای جان تولیدکنندگان س��یمان ش��ده است، گفت: 
امس��ال با قطعی گاز و برق تولید س��یمان با اختلال روبه رو اس��ت و 
بازار شاهد افزایش قیمت ها بود. به نحوی که هر پاکت سیمان ۵۰ 
کیلویی درب کارخانه ۱۵ هزار و ۵۰۰ تومان به فروش می رسید اما 
همین پاکت سیمان در بازار شاهد افزایش ۱۰۰ درصدی قیمت ها 
بود. وی با تاکید براینکه افزایش نرخ سیمان در بازار هیچ عایدی 
برای تولیدکنندگان نداشته و حتی خریداران را با مشکل روبه رو 
ساخت، گفت: اگر نرخ سیمان آزاد شود متناسب با تقاضا عرضه ها 

صورت گرفته و ضربه های قیمت گذاری بر روی صنعت س��یمان 
اعمال نخواهد شد. علاوه براین با آزادسازی قیمت ها بخش زیادی 
از هزینه ها به تولید برگشته و در ازای آن تولیدکنندگان می توانند با 
به روزرسانی تجهیزات خود روند توسعه این صنعت را پیش بگیرند. 
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان اضافه کرد: بنده به 
عنوان یک مقام مسئول در صنعت سیمان هشدار می دهم آقایان 
بیایند به داد صنعت س��یمان برس��ند. چرا می خواهید وقتی این 
صنعت تعطیل شد به فکر احیای آن باشید. چرا کاری نمی کنید 
تا مشکلات این صنعت برطرف شود. امروز تولیدکننده به زحمت 

فعالیت می کند و هیچ حمایتی از او صورت نمی گیرد.

تولیدکنندگان سیمان ضررده شدند! 
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مع��دن و صنایع معدنی یک��ی از اثرگذارترین 
بخش های اقتصادی کشور هستند که می توانند 
با عملکرد خ��ود، تاب آوری اقتصادی را به دنبال 
داشته باشند. بهره گیری از این ظرفیت ها به ویژه 
در س��ال های تحری��م مورد توجه ق��رار گرفت و 
تاثیر بس��زایی در مقاوم ش��دن اقتصاد کشور بر 
عهده داش��ت. در می��ان ظرفیت ه��ای معدنی، 
مس به س��بب ویژگی ه��ای ذاتی و قیمتی آن از 
جایگاه ویژه ای برخوردار اس��ت. بر همین اساس 
نی��ز ش��رکت ملی صنای��ع مس ای��ران در طول 
سال های گذشته کوش��یده در مسیر بهره گیری 
از این ظرفیت ها فعالی��ت کند و در همین حال 
ضمن توجه ب��ه تکمیل زنجیره تولید و پرهیز از 
خام فروشی در مس��یر ارزش آفرینی گام بردارد. 
ش��رکت ملی صنایع م��س ای��ران در طول این 
سال ها توانس��ته با وجود تمام چالش های ناشی 
از تحریم و محدودیت ه��ای بین المللی عملکرد 
درخش��انی را از خ��ود ب��ه نمای��ش بگ��ذارد. بر 
همین اساس نیز این ش��رکت در همایش ۱۰۰ 
ش��رکت برتر ایران توانس��ت رتبه س��وم را از آن 
خود کند. گفتنی است میزان تولید کاتد توسط 
این ش��رکت در ۱۰ ماهه امس��ال در مقایس��ه با 
مدت مشابه سال ۹۸ رش��د ۱2.۵ درصدی را از 
آن خود کرده است. این رشد قابل توجه حکایت 
از توجه سیاس��ت گذاران این ش��رکت به تکمیل 
زنجی��ره ارزش اف��زوده دارد. در همین حال باید 
خاطرنش��ان کرد که این شرکت در سال جهش 
تولید توانس��ته فراتر از برنامه های تولیدی خود 

پیش رود.
رکوردی�جدید�در�استخراج��

اردش��یر س��عدمحمدی مدیرعام��ل ش��رکت 
ملی صنای��ع مس ایران چندی پیش از کس��ب 
رکوردهای متعدد توس��ط این شرکت خبر داد و 
افزود: در س��ال جهش تولید با همت تلاشگران 
مع��دن میدوک رک��ورد تولید و اس��تخراج این 
معدن شکس��ته ش��د. ب��ه گزارش م��س پرس، 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران با اعلام 
این خبر گفت: معدن م��س میدوک در دی ماه 

۱3۹۹ توانس��ت برای دومین بار رکورد مهر ماه 
تولید و اس��تخراج خود را افزایش دهد و رکورد 
جدی��دی را در اس��تخراج و تولید مواد معدنی و 

باطله ثبت کند.
وی اف��زود: در دی ماه امس��ال معدن میدوک 
توانس��ت با مقدار 3 میلیون و ۹۵۰ هزار و ۷۶۷ 
ت��ن این رک��ورد تازه را ثبت کند که نس��بت به 
رکورد قبلی در مهرماه میزان ۰.3 درصد افزایش 

داشته است.
رشد��۱۲.5درصدی�تولید�کاتد��

س��عدمحمدی با اش��اره به عملک��رد تولیدی 
ش��رکت مس از ابتدای امس��ال تاکنون گفت: از 
ابتدای امس��ال تا پایان دی ماه شرکت مس 23۱ 
هزار و ۱۸۱ تن کاتد مس تولید کرده که نسبت 
به مدت مش��ابه سال گذشته رشد ۱2.۵درصدی 

را نشان می دهد.
مدیرعامل ش��رکت مس افزود: اف��زون بر این 
تولید اند ش��رکت م��س در ۱۰ماهه امس��ال نیز 
نش��ان می دهد که ش��رکت م��س در مجموع با 
تولی��د 2۹2 هزار و ۷۱۴ تن اند تولید رش��د ۱۰ 

درصدی نسبت به برنامه امسال را رقم زده است.
ب��ه گفت��ه س��عدمحمدی ش��رکت مس طی 
ای��ن ب��ازه زمانی با تولید ۹۹۸ ه��زار و ۴۴2 تن 
کنس��انتره مس، رش��د ۵ درصدی را نس��بت به 
برنامه ثبت کرده اس��ت. مدیرعامل شرکت مس 
اظهارکرد: در ۱۰ ماهه ابتدایی امسال این شرکت 
در مجموع 2۴۱ ه��زار و ۸۷۹ تن مس محتوی 
معدنی تولید کرده اس��ت که در مقایسه با برنامه 

رشد 3 درصدی داشته است.
وی اعلام کرد: تا پایان امس��ال، این شرکت با 
همت تمامی پرسنل صنعت مس به رکورد تولید 

2۸۰ هزار تن دست خواهد یافت.
رشد��۷۰درصدی�فروش�»فملی«��

مدیرعامل ش��رکت مس در ادام��ه گفت: این 
ش��رکت طی ۱۰ ماهه نخست امسال در مجموع 
مبلغ 3۱۱ ه��زار و ۹۱۴ میلیارد و ۴۸۱ میلیون 
ریال فروش داش��ته است. این رقم در مقایسه با 
فروش شرکت در مدت مشابه سال ۹۸ رشد ۷۰ 
درصدی داش��ته اس��ت. وی با بیان اینکه میزان 
فروش ماهیانه ش��رکت مس در دی ماه امس��ال 

32 هزار و ۱۹2 میلیارد و ۴۶۹ میلیون ریال بوده 
اظهارکرد: مقایسه فروش »فملی« در دی ماه ۹۹ 
با ماه مش��ابه در سال ۹۸ نش��ان می دهد میزان 

فروش شرکت ۱۸ درصد افزایش یافته است.
رتبه�س�وم�در�بین�ش�رکت�های�برتر���

ایران
در ادام��ه باید خاطرنش��ان کرد که بر اس��اس 
ارزیابی بیست و سومین دوره جایزه ۱۰۰ شرکت 
برتر ایران )IMI-۱۰۰( که در سالن همایش های 
صدا و سیما برگزار شد، شرکت ملی صنایع مس 
ایران به عنوان ش��رکت پیش��رو با کس��ب مقام ، 
تندیس و لوح تقدیر جشنواره را از آن خود کرد. 
این رتبه بندی براس��اس 33 شاخص شرکت های 
برتر را از بین بنگاه های اقتصادی ش��رکت کننده 
در این رتبه بندی شناس��ایی می کند. مهم ترین 
ش��اخص میزان درآمد و فروش است. در بیست 
وس��ومین رتبه بندی که براساس میزان عملکرد 
شرکت های صنعتی در سال ۹۸ بود شرکت های 
پتروش��یمی، فرآورده های نفتی، فلزات اساسی و 
چندرش��ته ای صنعتی دارای مق��ام اول تا پنجم 

شدند. همچنین در کنار شاخص درآمد و میزان 
ف��روش، مولفه ه��ای اش��تغالزایی، ارزش افزوده، 
میزان دارایی ها، س��ودآوری شرکت ها، صادرات، 
ارزش ب��ازار و... نیز مورد بررس��ی ق��رار گرفته و 

۵۰۰ شرکت برتر شناسایی می شوند.
در این ارزیابی ش��رکت ملی صنایع مس ایران 
توانست مقام سوم را در حوزه بیشترین سودآوری 
از آن خود کند و در همین حال به عنوان دومین 
شرکت در گروه فلزات شناخته شد.  در ادامه در 
حوزه بالاترین ارزش افزوده مقام س��وم و دومین 
رتبه در بین شرکت های گروه فلزات را از آن خود 
کرد. این مجموعه توانس��ت در بخش بیش��ترین 
ص��ادرات، با فروش ۱۰۰33۹۶ ه��زار دلار مقام 
چهارم و در گروه فلزات رتبه نخس��ت را به خود 
اختصاص دهد. در ادامه باید خاطرنشان کرد که 
شرکت ملی صنایع مس ایران توانست در بخش 
ارزش بازار مقام پنجم را در س��ال ۹۸ و در میان 
تمام شرکت های ارزیابی شده و همچنین جایگاه 
دوم را در می��ان گروه فل��زات به خود اختصاص 
دهد. این ش��رکت همچنین در میان ۱۰شرکت 
برتر ایران از منظر بیش��ترین دارایی و بیشترین 
اش��تغال با جهش ف��روش و کس��ب درآمد قرار 

گرفت.
بر اس��اس این گ��زارش، در ای��ن ارزیابی و در 
مجموع ش��رکت ملی صنایع مس ایران به عنوان 
سومین ش��رکت در بین ش��رکت های بزرگ در 

رتبه بندی نهایی جای گرفت.
سخن�پایانی��

ش��رکت ملی صنایع مس ای��ران به عنوان یک 
بنگاه اقتصادی سال هاست در مسیر ارزش آفرینی 
و توس��عه گام برداشته است. بر همین اساس نیز 
در طول س��ال های اخیر شاهد کسب رکوردهای 
مختلف از س��وی این مجموعه معدنی و صنعتی 
بوده ایم. در همین حال این مجموعه توانس��ته با 
مسیر مقاوم  سازی تولید در مقابل تنش های بازار 
و و فشارهای جهانی گام بردارد. بر همین اساس 
نیز ش��اهد هس��تیم که این مجموع��ه در طول 
سال های گذشته توانسته هر سال در حوزه تولید 
درخشان تر از گذشته ظاهر شود و در همین حال 

توسعه در حوزه های مختلف را دنبال کند.

سبقت شرکت مس از برنامه تولید
شرکت�مس�حائز�رتبه�سوم�در�بین�شرکت�های�برتر�ایران�شد

صرفه جویی ۱۲ میلیون 
یورویی شرکت های فولادی 

آیین افتتاح »نمایش��گاه تخصصی بومی سازی 
قطع��ات و تجهیزات ش��رکت ملی ف��ولاد ایران« 
انجام ش��د. به گزارش ایراس��ین، حس��ن پایاب 
مجری توانمندس��ازی و بومی سازی شرکت ملی 
فولاد ای��ران در این آیین گف��ت: امید می رود با 
برگزاری این نمایش��گاه، ارتباط بین  سازندگان و 

خریداران و بهبود بومی سازی را داشته باشیم. 
وی ادامه داد: 3 مولفه اصلی برای بومی س��ازی 
وجود دارد که ش��امل شجاعت و اگاهی و سرعت 
عمل و تصمیم گیری به موقع است. پایاب گفت: 
چش��م انداز 3۰ساله، سند اقتصاد مقاومتی، قانون 
رفع موانع تولید و... همگی نشان از تولید با کمک 
بومی س��ازی دارد. وی افزود: خیلی از ش��رکت ها 
تحت نظارت ایمیدرو هس��تند می تواند نظارت و 
ارزیابی مس��یر، سیاست های تش��ویقی و تنبیهی 

و.... را انجام دهد. 
به گفته مجری توانمندس��ازی و بومی س��ازی 
ش��رکت ملی ف��ولاد ایران، ش��رکت مل��ی فولاد 
ایران با همکاری ایمیدرو در راس��تای بومی سازی 
قدم ه��ای زیادی برداش��تند که نمون��ه آن زمزم 
یک ف��ولاد خوزس��تان، واح��د احیت مس��تقیم 
میدرکس پرد اس��ت. همچنین طراحی و ساخت 
واحد مگا مدول پرد نیز در برنامه های این شرکت 
ب��وده و امید می رود در آینده انجام ش��ود. پایاب 
اف��زود: صرفه جویی ارزی ۱2میلی��ون یورویی با 
بومی سازی توسط شرکت های فولادی انجام شد. 
مجری توانمندس��ازی و بومی سازی شرکت ملی 
فولاد ای��ران تصریح کرد: با بومی س��ازی قطعات 
فولاد قائنات یک س��ال زودت��ر از برنامه ریزی به 

مرحله انجام رسید.

فولاد مبارکه از صنایع 
زیرساختی کشور است

نماینده مردم شهرس��تان مبارک��ه در مجلس 
ش��ورای اس��لامی در خصوص تامین م��واد اولیه 
صنای��ع خودروس��ازی و ل��وازم خانگ��ی که هم 
اکنون توس��ط ف��ولاد مبارکه اصفهان در کش��ور 
انجام می ش��ود اظهار کرد: فولادمبارکه از صنایع 
زیرس��اختی کش��ور بوده و در تامین نیاز صنایع 
س��اختمان س��ازی، لوازم خانگی و خودرو سازی 

حرف برای گفتن دارد.
ب��ه گ��زارش رواب��ط عمووم��ی ف��ولاد مبارکه 
اصفهان، پروین صالحی در حاشیه بازدید از غرفه 
فولادمبارک��ه اصفه��ان در هفدهمین نمایش��گاه 
بین المللی متالورژی-ای��ران متافو افزود: با توجه 
به اینکه اکنون میزان تولید فولاد در کشور بیشتر 
از نیاز داخلیس��ت، ما انتظار نداریم که در عرصه 
تولی��د لوازم خانگ��ی یا خودروس��ازی هیچگونه 

مشکلی در کشور داشته باشیم. 
وی ادامه داد: از طرفی مجلس شورای اسلامی 
و به ویژه قوه قضاییه نظارت زیادی در این جهت 
باید داش��ته باش��ند که در چرخه تولید فولاد تا 
رس��یدن آن به دس��ت مصرف کنن��ده، دلالان و 
سوداگران نتوانند سوءاس��تفاده ای داشته باشند؛ 
بنابراین ما باید بتوانیم دلالان و س��وداگران را از 
چرخه تولی��د و مصرف حذف کنیم و این چرخه 

را سالم گردانیم.
نماین��ده مردم شهرس��تان مبارک��ه ادامه داد: 
فولادمبارکه اصفهان به عنوان یک عامل مهم در 
صنعت خوروسازی و لوازم خانگی نقش مهم خود 
را به درس��تی ایفا می کن��د و در این زمینه حرف 

برای گفتن دارد.
صالح��ی در خص��وص اقدام��ات انجام ش��ده 
فولادمبارک��ه اصفه��ان در مس��ئولیت اجتماعی 
گفت: مس��ئولیت اجتماعی از جمله رسالت های 
اصل��ی و مهم ش��رکت ها و بنگاه ه��ای اقتصادی 
بزرگ اس��ت؛ ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه اصفهان 
نیز ب��ه عنوان یک ش��رکت صنعتی م��ادر نقش 
پررن��گ در ای��ن زمینه داش��ته و خی��ال مردم 
 را از باب��ت ع��وارض پیرام��ون صنع��ت، آس��وده 

کرده است.
نماینده مردم شهرس��تان مبارک��ه در مجلس 
شورای اسلامی افزود: برای مثال در توسعه فضای 
س��بز و گس��ترش و نگهداری آن، همچنین نوع 
گیاهان و پوش��ش گیاهی که اطراف مجتمع های 
صنعتی ایجاد شده، یا فیلتری که برای جلوگیری 
از آلایندگی های تولید مورد استفاده قرار می گیرد 
به ط��ور مداوم ب��ا کارشناس��ان محیط زیس��ت 
ارتباط تنگاتنگ داش��ته تا حدالامکان عوارض و 
آلایندگی های صنعت را محدود ش��ود و در کنار 
صنعت و معدن، محیط زیس��ت ش��ادتری داشته 

باشیم.
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بازگشت ترکیه به بازار ضایعات فولاد، موجب افزایش نرخ 
این کالا در بازارهای جهانی شده است.

ب��ه گزارش ایراس��ین ، ترکیه به عنوان یک��ی از خریداران 
اصل��ی ضایع��ات آه��ن و ف��ولاد نق��ش پر رنگ��ی در رونق 
ای��ن ب��ازار دارد، ب��ه ط��وری ک��ه حض��ور دوب��اره آن در 

 ب��ازار بع��د از تعطی��ات موج��ب اوج گرفت��ن قیمت ه��ا 
شده است.

دلی��ل روی آوردن ترکیه به مصرف ضایعات آهن و فولاد، 
افزای��ش سرس��ام  آور ن��رخ مواد اولی��ه تولید ف��ولاد به ویژه 

سنگ آهن بوده است.

بر اساس آخرین آمارها، فقط در ماه دسامبر ۲۰۲۰ ترکیه 
۹۱۳ هزار و ۴۷۹ تن س��نگ آهن وارد کرده که در مقایسه با 

دسامبر ۲۰۱۹ میادی به میزان ۷.۱ درصد کاهش داشت.
می��زان واردات س��نگ آهن ب��ه ترکیه در ماه دس��امبر در 

مقایسه با ماه نوامبر ۳۵.۷ درصد رشد داشته است.

با وجود کاهش واردات سنگ آهن در مقیاس سالانه، ارزش 
م��ادی آن افزایش یافته و در ماه دس��امبر به ۱۰۹ میلیون و 
۹۰ هزار دلار رسید که در مقایسه با دسامبر ۲۰۱۹ میادی 
رش��د ۸.۹ درصدی و در مقایس��ه با نوامب��ر ۲۰۲۰ میادی 

۲۶.۴درصد رشد داشته است.

تاثیر بازگشت ترکیه به بازار ضایعات فولاد

صنعتفولادبدونزغالسنگدواممیآورد؟
گروهمعدن

جه��ان به ط��ور پیوس��ته از زغال س��نگ دور 
می ش��ود. سوخت های فسیلی سرشار از آلاینده، 
در بس��یاری موارد، دشمن شماره یک نوآوری ها 
و کمپین های هوش��مند انرژی پاک و آب و هوا 
هس��تند و از نظر اقتصادی نی��ز دیگر مقرون به 
صرفه نیس��تند. برای مدت طولانی زغال س��نگ 
در بس��یاری از اقتصاده��ای جهان ح��رف اول 
را م��ی زده زی��را ارزان و فراوان بود، اما از س��ال 
گذشته، انرژی های خورشیدی و بادی در بیشتر 

کشورهای جهان ارزان تر از زغال سنگ بوده اند.
ب��ه گ��زارش ف��ولاد ای��ران، همه اینه��ا برای 
این اس��ت ک��ه عمر رون��ق بازار زغال س��نگ به 
شمارش افتاده اما هنوز تمام نشده است. چین، 
که بیش از نیمی از زغال س��نگ مورد اس��تفاده 
در کل جه��ان را مص��رف می کند )در مقایس��ه 
بزرگ تری��ن مصرف کنن��ده بعدی، هند اس��ت 
با فقط ۱۱.۸درصد س��هم کل مص��رف دنیا( در 
ماه های اخیر درباره س��بز ش��دن صحبت کرده 
است. پاییز گذشته، رئیس جمهوری چین اعام 
کرد که تعهدات خ��ود در زمینه آب و هوا را دو 
براب��ر می کند و انتش��ار کربن کش��ور چین را تا 
سال ۲۰۶۰ به صفر می رساند. در مجمع عمومی 
س��ازمان ملل در ماه سپتامبر، وی وعده های آب 
و هوای��ی خود را حتی فراتر ب��رد، وعده داد که 
کش��ورش تا س��ال ۲۰۳۰ به این هدف دس��ت 
می یابد. اما در همان زم��ان که رئیس جمهوری 
چین این وعده های بلند پروازانه را داد، بسیاری 
از اس��تان های چین در حال بازگشت به مصرف 
زغال س��نگ بودند زیرا نگرانی ها در مورد امنیت 
انرژی و فشارهای اقتصادی شدیدتر شد. عاوه بر 
ای��ن، در حالی که چین قص��د دارد میزان تولید 
زغال س��نگ خود را برای پاسخگویی به تعهدات 

خ��ود در زمینه آب و ه��وا کاهش دهد، پکن در 
حال افزایش تولید زغال سنگ در سایر کشورها 
برای ادامه عرضه ثابت س��وخت فس��یلی است. 
اوایل امس��ال که تحریم غیر رس��می چین برای 
زغال س��نگ اس��ترالیا باعث خاموش��ی مناطق 
بسیاری در این کشور شد، هرگونه نظریه حاکی 
از ع��دم اعتم��اد پکن به واردات زغال س��نگ به 

سرعت رد شد.
اما یک��ی از بزرگ ترین دلایلی که جهان هنوز 
نمی تواند زغال س��نگ را به ط��ور کامل رها کند 
ارتباط چندانی با تولید انرژی ندارد. مقصر واقعی 
فولاد است. همان طور که رهبران جهان در مورد 

تغییرات جهانی انتقال انرژی سبز روبه رو هستند 
و برنامه ه��ای خود را برای تغییرات آب و هوایی 
مطرح می کنند، فولاد مانند همیش��ه یک بخش 
مهم اس��ت و نکته اینجاست که صنعت فولاد با 
زغال س��نگ کار می کند آن هم زغال سنگ زیاد.
فولادسازان هر ساله نزدیک به ۲ میلیارد تن فولاد 
با مقاومت بالا برای پل ها، ساختمان ها، راه آهن و 
جاده ها تولید می کنند. کوره هایی که سنگ آهن 
را ذوب می کنن��د مق��دار زی��ادی زغال س��نگ 
مصرف می کنند. در نتیج��ه، این صنعت تقریبا 
۸ درصد از انتش��ار سالانه دی اکسید کربن دنیا 
و همچنین س��هم بزرگ��ی از آلاینده های هوا را 

در دس��ت دارد. تا زمانی که فولاد تا حد زیادی 
وابس��ته به زغال س��نگ بماند، زغال س��نگ هم 
اینجاس��ت تا بماند. به همین دلیل این یک خبر 
پراهمیت اس��ت که شاید فولادس��ازان سرانجام 
راه��ی برای قطع رابطه س��می خود با این منبع 
سوخت بسیار آلوده پیدا کرده اند. فولادسازان از 
نقش حیاتی خ��ود در حفظ گرمایش کره زمین 
زیر ۱.۵ درجه سانتی گراد نسبت به میانگین های 
قبل از صنعت به منظ��ور جلوگیری از تغییرات 
فاجع��ه ب��ار آب و هوایی، کاما آگاه هس��تند و 
س��عی می کنند در این زمینه کاری انجام دهند. 
فقط در چند ماه گذشته، آرسلورمیتال اروپا، بائو 

استیل چین و نیپون اس��تیل ژاپن، ۳ فولادساز 
بزرگ جهان متعهد به رس��یدن به خنثی سازی 
کربن تا سال ۲۰۵۰ شدند. حال باید دید چگونه 
این امکان وجود دارد؟ شاید با بازنگری کامل در 
فرآین��د فولاد مبتنی بر کک که از قرن هجدهم 
تاکنون پابرجا مانده اس��ت. تعدادی از شرکت ها 
در حال کار بر روی نوآوری های جدیدی هستند 
ت��ا بتوانن��د قرن ه��ا انتش��ار آلاینده ه��ا را کنار 
بگذارند. یک��ی از این ابتکارات که در موسس��ه 
فناوری ماساچوست )MIT( آغاز به کار کرد، از 
جریان های الکتریکی برای گرم کردن سنگ آهن 

برای تولید فولاد استفاده می کند.

 کاهش مصرف میلگرد
 در مصر

مصر س��ال جدید میادی را با کاهش مصرف میلگرد 
آغاز کرده است. به گزارش ایراسین، مصر ماه ابتدایی سال 
جدید میادی را با کاهش مصرف میلگرد آغاز کرد، بطوری 
ک��ه مص��رف میلگرد در ژانوی��ه ۲۰۲۱ در مصر کمترین 
میزان مصرف این فلز در این کش��ور در ۱۰ س��ال گذشته 
بوده است. در ماه ژانویه تقاضا برای میلگرد در مصر فقط 
۳۰۸ هزار تن بوده که در مقایس��ه با ماه دس��امبر کاهش 
۶۲.۲ درصدی و در مقایسه با ژانویه ۲۰۲۰ کاهش ۴۶.۵ 
درصدی داشته است. این میزان تقاضا حتی کمتر از میزان 
تقاضا برای میلگرد در ماه می ۲۰۲۰ که بواسطه کرونا مصر 
شاهد تعطیات گسترده بود، است. در می ۲۰۲۰ میادی 
تقاضا برای میلگرد در مصر ۳۱۲ هزار تن بود. در مجموع 
سال ۲۰۲۰ میادی میزان میلگرد مصرف شده در مصر 

۶ میلیون و ۸۵۰ هزار تن بود.

افت صادرات نورد گرم و 
صفحات فولادی ژاپن

ص��ادرات صفحات ف��ولادی و نورد گرم ژاپن بیش از ۸ 
درصد کاهش داشته است. به گزارش ایراسین، آمارهای 
جدی��د نش��ان می دهد صادرات صفح��ات فولادی و نورد 
گ��رم ژاپ��ن در ماه نوامبر و در مقی��اس ماهانه ۸.۵ درصد 
کاهش داش��ته اس��ت. در دوره ذکر شده ۶۵۷ هزار و ۷۵۹ 
تن از این دو محصول در ژاپن خرید و فروش ش��ده اس��ت. 
صادرات این محصولات از ژاپن در ماه نوامبر در مقایس��ه 
با دوره مش��ابه س��ال ۲۰۱۹ به میزان ۱۵.۳ درصد کاهش 
داشته است. ۷۳ درصد از معامات انجام شده در خصوص 
این محصولات در بازار داخلی ژاپن بوده و ۲۷ درصد نیز 
روانه بازارهای خارجی شده است. در ماه نوامبر ۲۰۲۰ در 
مجموع ۶۳۹ هزار تن نورد گرم و صفحات فولادی در ژاپن 
تولید شده بود که در مقیاس ماهانه کاهش ۲.۹ درصدی و 
در مقیاس سالیانه کاهش ۱۸.۵ درصدی را نشان می داد.
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دبیر کانون سراسری انبوه سازان کشور گفت: کارخانه های 
تولید سیمان به بهانه های واهی، از مدار تولید خارج شده اند 
و بعضی دیگر از این کارخانجات نیز به صادرات س��یمان به 
کش��ورهای دیگر پرداخته اند که این مسئله، باعث افزایش 
نرخ س��یمان در بازار به هر پاک��ت ۴۰ هزار تومان در مدت 

یک هفته رسیده است.
فرش��ید پورحاج��ت در گفت وگو با ایس��نا، اظهار کرد: از 
ابتدای امس��ال با یک وزارت صنعت ، معدن و تجارت بدون 
وزیر مواجه بودیم که تبعات سنگین این موضوع برای کشور 

خسارت های فراوانی ایجاد کرد.
وی ادامه داد: با آمدن وزیر جدید به وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به نظر می رسید که دریای پرتلاطم حوزه صنعت 
کش��ور به آرامش برس��د اما این اتفاق رخ ن��داد و علی رغم 
ش��روع به کار چند ماهه وزیر جدید، متاس��فانه مش��اهده 

می ش��ود که برنامه های��ی که مرتبط با صنع��ت احداث در 
کشور بوده اند؛ به خروجی مثبتی نرسیده اند.

رئیس انجمن انبوه سازان خوزستان در خصوص وضعیت 
نرخ مصالح س��اختمانی گفت: با یک س��ونامی وحشتناک 
افزایش نرخ در مصالح ساختمانی روبه رو بوده ایم و با وجود 
اظهارات ما در خصوص وجود رانت در صنعت فولاد، جلوی 

این رانت ها گرفته نشده است.
پورحاج��ت تصریح کرد: بنده به اقتصاد آزاد اعتقاد کامل 
دارم اما قضیه ای که در کش��ور رخ داده اس��ت یک اقتصاد 
آزاد نیس��ت و بخش��ی از اقتصاد تولیدی را آل��وده به رانت 

کرده است.
وی در خص��وص وضعیت س��یمان در ب��ازار اظهار کرد: 
کارخانه ه��ای تولید س��یمان ب��ه بهانه های واه��ی، از مدار 
تولید خارج ش��ده اند و بعضی دیگ��ر از این کارخانجات نیز 

به صادرات سیمان به کش��ورهای دیگر پرداخته اند که این 
مس��ئله، باعث افزایش نرخ س��یمان در ب��ازار به هر پاکت 

۴۰هزار تومان در مدت یک هفته رسیده است.
دبیر کانون سراس��ری انبوه س��ازان کش��ور ادامه داد: این 
موضوع نش��ان دهنده این اس��ت ک��ه هیچ ع��زم و اراده ای 
از ط��رف وزارت راه و شهرس��ازی و وزارت صنع��ت، معدن 
و تجارت برای بهبود ش��رایط احداث س��اختمانی در کشور 
وج��ود ن��دارد و بخش خصوصی کش��ور در ح��وزه صنعت 
س��اختمان در ش��رایطی قرار دارد که با مشکلات متعددی 

روبه رو است.
پورحاج��ت بیان کرد: اگر در حوزه فولاد، فس��اد یا رانت 
در توزی��ع و قیمت گ��ذاری ایجاد ش��ده بود ام��ا فولاد در 
بازار، فراوانی داش��ت ول��ی در خصوص س��یمان، یک روز 
کارخانه های تولید س��یمان اعلام ب��ه افزایش نرخ می کنند 

و روز بع��د ب��ه بهانه های متعدد، خط ه��ای تولید خود را از 
م��دار خارج می کنند که این موضوع، مصداق بارز فس��اد و 

انحصارگری است.
وی عن��وان کرد: این موضوع نه تنها از طرف دولت، بلکه 
از طرف مجلس ش��ورای اسلامی نیز پیگیری نمی شود و از 
عجایبی است که در ۱۰ سال گذشته تاکنون با آن برخورد 

کرده ام.
رئیس انجمن انبوه سازان خوزس��تان افزود: کارخانه های 
س��یمان توان تولید س��یمان را دارند اما تولی��دات خود را 

متوقف کرده اند.
وی گفت: آیا کس��ی توجه نمی کند که صنعت احداث در 
کشور در شرایطی بسیار بحرانی قرار می گیرد؟ آیا کسی به 
ای��ن موضوع توجه نمی کند که خرید مس��کن برای جوانان 

ایرانی به یک رویای دست نیافتنی تبدیل خواهد شد؟

سونامی افزایش نرخ مصالح ساختمانی در خوزستان

زنجیر مشکلات بر پای معدن داران کردستان
گروه معدن

معدن داران کردس��تان در زنجیره مش��کلات 
و نامهربانی ه��ای مالیات��ی، تامی��ن اجتماعی، 
منابع طبیعی و محیط زیس��ت و از همه مهم تر 
بروکراس��ی اداری گیر افتاده ان��د و فعالان این 
حوزه از مسئولان درخواست برطرف کردن آنها 

را دارند.
به گزارش ایرنا، اس��تان کردستان۴۷۳ معدن 
دارد ک��ه از این تع��داد ۱۸۷ معدن فعال، ۱۳۹ 
معدن غیرفعال، ۶۵ معدن بلوکه و ۶ معدن هم 

در حال تجهیز و آماده سازی است.
تنوع مواد معدنی اس��تان شامل ۱۸ نوع مواد 
فلزی، غیرفلزی و مصالح س��اختمانی اس��ت و 
از جمل��ه معادنی ک��ه دارای پروانه بهره برداری 
هستند طلا، س��نگ آهن، منگنز، سرب و روی، 
باریت، سیلیس، فلدس��پات، سنگ های تزئینی 
)مرم��ر، مرمری��ت، گرانیت و تراورت��ن(، پوکه، 

پوزولان، سنگ  آهک و سنگ لاشه است.
اکث��ر مع��ادن اس��تان را مع��ادن کوچ��ک 
مقیاس تش��کیل داده اس��ت و این مهم یکی از 
ظرفیت های توس��عه این اس��تان کم برخوردار 
به ش��مار می رود که همواره مسئولان کشوری 
و اس��تانی بر فعال کردن و حمایت از واحدهای 

موجود در این بخش تاکید کردند.
 بهره برداران واحدهای معدنی نیز مانند دیگر 
بخش های تولیدی با مشکلات متعددی دست و 
پنج��ه نرم می کنند و در این بین حتی تعدادی 
معدن دار که دیگر صبرشان به سرآمده و امیدی 
به رفع موانع نداش��تند واح��د خود را تعطیل و 
سرمایه ش��ان را به استان دیگری بردند و اکنون 

در آنجا مشغول بکار هستند.
به گفته فعالان حوزه معدن برخی از قوانین و 
مقررات فقط در کردستان اجرایی می شود و در 
دیگر استان های کشور سخت گیری و بروکراسی 
طولانی اداری که در این اس��تان حکمفرماست؛ 

وجود ندارد.
 بی مهری ها با معدن داران  �

در کنار س��ایر مش��کلات اداری و بروکراسی، 
مع��دن داران ب��ا مش��کلات دیگری هم دس��ت 
و پنج��ه ن��رم می کنند و ش��اید این مس��ئله از 
نظ��ر برخی افراد تاکنون پنهان مانده اس��ت به 
عنوان مثال در چند س��ال اخی��ر هزینه تعمیر 
و نگهداری ماش��ین آلات معادن بسیار بالا رفته 
اس��ت و اگر چند قطعه فرس��وده نیاز به تعمیر 
داشته باش��د هزینه زیادی برای معدن داران در 
پی دارد و هیچ نهادی هم در این زمینه کمکی 

به معدن دار نمی کند.
محمد رسولی، یکی از معدن داران کردستانی 
با اش��اره به اینک��ه خرید قطع��ات در خارج از 
کش��ور با نرخ بسیار بالا و به صورت نقدی انجام 
می ش��ود، افزود: ای��ن در حالی اس��ت که پول 
فروش م��واد معدنی پس از اف��زون بر ۶ ماه به 

معدن دار پرداخت می شود. 
وی گفت: یکی از مشکلات عمده معدن داران 
کردستان این است که حتی برخی دستگاه های 
اجرایی اس��تان س��نگ م��ورد نیاز خ��ود را از 
دیگ��ر خریداری  اس��تان های  تولیدکنن��دگان 

می کنند.
رس��ولی در خصوص مش��کل مع��دن داران با 
ادارات مناب��ع طبیعی و آبخی��زداری نیز افزود: 
هنگام ثبت پروانه اکتش��اف منابع طبیعی، تنها 
اجازه یک هکتار را به عنوان س��ینه  کار می دهد 
و اگ��ر واحد معدنی بخواهد س��ینه  کار خود را 

افزایش دهد ۲ سال زمان لازم است.
وی ب��ا اش��اره ب��ه دیگ��ر مش��کلات معادن 
کردستان گفت: ش��رایط اقلیمی و آب و هوایی 
در این اس��تان باعث ش��ده بس��یاری از معادن 
استان سه تا چهار ماه در سال به خاطر بارش و 
س��رمای هوا توان فعالیت نداشته باشد و نیاز به 
نوسازی ماشین آلات معدنی برای بهبود عملکرد 

معادن از جمله این مشکلات است.
مسئله تامین سوخت مورد نیاز در فصل کار، 
مس��ائل و مشکلات مالیاتی، فرار سرمایه گذاران 
بخ��ش معدن از کردس��تان و قوانین و مقرراتی 
دس��ت و پاگیری که هر روز عرصه را بر معادن 

کردستان تنگ تر می کند از جمله مشکلات این 
بخش است.

این مش��کلات ت��ا جای��ی به بخ��ش معدن 
کردس��تان آس��یب وارد ک��رده ک��ه چه��ل و 
دومین نشس��ت ش��ورای گفت وگ��وی دولت و 
بخش خصوصی با دس��تور کار بررس��ی مسائل 
و مش��کلات معادن و صنای��ع معدنی مربوط به 
ادارات کل منابع طبیعی و محیط زیس��ت، امور 
مالیاتی، تامین اجتماعی و قوانین معدنی به این 

امر اختصاص یافت.
نباید مش�کل تامین س�وخت داشته  �

باشیم
یک��ی از مقوله های مهم ای��ن روزهای بخش 
مع��ادن کردس��تان تامین س��وخت م��ورد نیاز 
واحده��ای فع��ال این بخش اس��ت ک��ه باعث 
تعطیلی و متوقف شدن زنجیره تولید در معادن 
شده اس��ت، این مشکل به گفته خالد جعفری، 
مع��اون هماهنگ��ی ام��ور اقتصادی اس��تاندار 
کردستان در استان قابل حل است و تنها نیاز به 

هماهنگی دستگاه های مربوطه دارد.
مع��اون هماهنگی ام��ور اقتصادی اس��تاندار 
کردستان اظهارکرد: در هر بخش تولید مشکل 
کمبود س��وخت وجود داشته باش��د بیانگر کم 

کاری شرکت فرآورده های نفتی استان است.
جعفری با بیان اینکه نباید با سخت گیری های 
بی مورد به حوزه تولید لطم��ه وارد کرد، افزود: 
هفت��ه آینده تعیین تکلیف ش��ود که ش��رکت 
فرآورده های نفتی براساس نوع فعالیت و میزان 
مصرف معادن به این واحدها سوخت اختصاص 

دهد.
وی یادآور ش��د: تعدیل بروکراس��ی اداری از 
برنامه های در اولویت استان در امسال است و از 

طریق پنجره واحد آنرا رصد می کنیم.
مع��اون هماهنگی ام��ور اقتصادی اس��تاندار 
کردستان گفت: هر تولیدکننده و سرمایه گذاری 
کار و اس��تعلام درخواس��ت هایش در ادارات با 
تاخیر مواجه ش��ود نام آن اداره و سازمان را به 
اس��تانداری اعلام کند تا پیگی��ری لازم در این 

خصوص انجام شود.
جعف��ری ب��ا بی��ان اینک��ه مع��ادن یک��ی از 
س��رمایه های اس��تان که روند توسعه و اشتغال 
را می توان��د تس��ریع کن��د، یادآور ش��د: کار و 
پاسخگویی به درخواست سرمایه گذاری به دلیل 
قطعی اینترنت ۲ ماه به تاخیر بیافتد توجیه پذیر 
نیس��ت و بی ش��ک به چنین اداراتی تذکر داده 
ش��ود و در صورت تکرار برخورد قانونی صورت 

می گیرد.
معدن از بخش های مهم اقتصادی  �

وجود ۴۷۳ معدن در کردستان، این استان را 
به یکی از قطب های منطقه تبدیل کرده اس��ت 
اما نکته قابل تامل این اس��ت که بیش از نیمی 
از معادن اس��تان غیرفعال و بلوکه هستند و اگر 
به خوبی به نقش فعال بودن معادن بر اشتغال، 
صنعت و اقتصاد منطقه آش��نا باش��یم می دانیم 
که ای��ن امر چه تاثیرات منفی ب��ر اقتصاد وارد 

می کند.

س��یدکمال حس��ینی، رئیس اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کش��اورزی سنندج با اشاره به 
اینکه مع��دن یکی از بخش ه��ای مهم صنعتی 
و اقتصادی اس��تان اس��ت، اظهارک��رد: یکی از 
ظرفیت های استان داشتن معادن غنی است که 
ارزش افزوده و اشتغال زیادی را ایجاد می کند.

حس��ینی اضافه کرد: بخش��ی از مش��کلات 
معدن داران به تفسیرهایی که از قانون در استان 
می شود بر می گردد که امیدواریم این مسئله با 
کمک مدیران کل ادارات و تس��هیل در کارها و 

کاهش بروکراسی اداری برطرف شود.
رئی��س ات��اق بازرگان��ی، صنایع، مع��ادن و 
کش��اورزی س��نندج اضافه کرد: طولانی بودن 
فرآین��د ص��دور مجوزها هم از دیگر مش��کلات 
واحدهای معدنی است که موجب کُندی فعالیت 
و گاه��ی هم توقف و تعطیل ش��دن کار در این 

بخش می شود.
حس��ینی یادآور ش��د: امس��ال از سوی رهبر 
معظم انقلاب به نام جهش تولید نامگذاری شده 
اس��ت لذا حمایت از تولیدکنن��دگان و فعالان 
بخش خصوصی ک��ه در تنگنا قرار گرفتند باید 

در اولویت کاری مسئولان دولتی باشد.
علت فرار سرمایه گذاران �

از قدی��م یکی از مش��کلاتی که باعث ش��ده 
کردستان در مقایسه با سایر استان های همجوار 
مح��روم باقی بماند، فرار س��رمایه گذاران از این 
استان است و این امر اکنون هم در بخش معدن 

به عنوان یکی از عوامل مهم به شمار می آید.
فرار س��رمایه گذار با خود فرار اش��تغال را به 
دنب��ال دارد و نتیجه آن بیکاری نیروی جوان و 
جویای کار و حتی متخصص بخش معدن است.

ش��وذب جباری، رئیس خانه معدن کردستان 
با اشاره به اینکه خانه معدن بعد از فراز و نشیب 
ف��راوان در ۲ هفت��ه اخیر مراحل ثب��ت آن به 
اتمام رس��ید، گفت: به طور رس��می به موضوع 
معدن و فعالان صنایع معدنی ورود و بسیاری از 

مشکلات این بخش را احصا کردیم.
وی اضاف��ه کرد: در بررس��یهای انجام ش��ده 
به موارد و مش��کلاتی برخورد کردیم که عامل 

کندی و آسیب در حوزه معدن استان شدند.
جباری با اش��اره ب��ه اینکه پرداخ��ت مالیات 
و ایج��اد درآمد پایدار ب��رای دولت وظیفه همه 
ما اس��ت، افزود: ب��ه دلایل متع��ددی از جمله 
مالیات در ۲ س��ال گذش��ته ش��اهد نگرانی ها و 
حتی مهاجرت س��رمایه گذاران معدنی از استان 

هستیم.
رئیس خانه معدن کردس��تان یادآور ش��د: به 
دلی��ل نبود فرمول جامع و ش��فاف برای تعیین 
مالیات بر صنایع معدنی تولید در این بخش کُند 

شده و حتی تعدادی از واحدها تعطیلی شدند.
جب��اری گف��ت: ممی��زی مالیات ب��ر درآمد 
واحدهای معدنی ب��ه دلیل متغیر بودن خلوص 
دانه های معدنی بدون نظرخواهی از کارشناسان 

حوزه معدن میسر نیست.
وی با بی��ان اینکه واحدهای معدنی اس��تان 
کوچک مقیاس هس��تند، اظهارکرد: واحدهای 

معدن��ی اس��تان دارای مزی��ت نس��بی و دارای 
اش��تغال مطلوب��ی هس��تند و از آن می توان به 

عنوان پیشران توسعه نام برد.
رئی��س خانه معدن کردس��تان یادآور ش��د: 
س��رمایه گذاری ک��ه ۶ واحد معدنی در اس��تان 
داشت واحدهای خود را به دلیل مشکلات پیش 
رو، تعطیل کرد و در ش��یراز و خراسان اقدام به 

سرمایه گذاری کرده است.
خ�ودداری ارائه اس�ناد به س�ازمان  �

مالیات
مجید ذبیح اللهی، معاون حسابرس��ی اداره کل 
مالیاتی کردس��تان با اشاره به اینکه طبق قانون 
معدن داران و بهره ب��رداری از معادن جزو گروه 
اول مش��اغل مالیاتی هستند، گفت: ارائه اسناد 
و م��دارک به امور مالیاتی از وظایف معدن داران 
اس��ت و اداره مالیات هم رس��الت رس��یدگی و 

حسابرسی این اسناد را برعهده دارد.
وی ب��ا اش��اره ب��ه اینک��ه ۹۷ درص��د بخش 
معدن از ارائه اس��ناد و مدارک به ادارات مالیات 
خ��ودداری می کنند، اضافه کرد: در صورت عدم 
ارائه اس��ناد و م��دارک، اداره مالیات��ی اقدام به 

رسیدگی می کند.
وی یادآور ش��د: زمانی که م��ودی مالیاتی از 
ارائه اسناد و مدارک لازم خودداری می کند هیچ 
راهی بجز اس��تعلام از سازمان صنعت، معدن و 
تج��ارت نداریم و اگر عمل��ی برخلاف این رویه 
انجام شده حاضر به بررسی و پیگیری و اصلاح 

آن هستیم.
حمایت و همکاری دوطرفه باشد �

ناص��ر زارع��ی، رئیس انجمن ش��ن و ماس��ه 
کردس��تان هم با اش��اره به اینکه همه دولت ها 
در دنیا بخش��ی از درآمدهای خود را از مالیات 
تامین می کنند، گفت: وقتی بستر فعالیت برای 
تولیدکنن��دگان به خوبی ایجاد و از آنها حمایت 
ش��ود بی ش��ک آنها مالی��ات خود را ب��ه موقع 

پرداخت می کنند.
وی با اش��اره ب��ه اینکه کم��ک و همراهی و 
همکاری دول��ت و تولیدکنندگان باید دو طرفه 
باش��د، افزود: در دیگر کشورهای دنیا تسهیلات 
با نرخ دو تا سه درصد در اختیار تولیدکنندگان 

قرار داده می شود.
وی اضاف��ه ک��رد: در ای��ران ب��رای دریاف��ت 
تس��هیلات ۱۸ درصدی ه��م تولیدکنندگان با 
مش��کلات متعددی به ویژه در حوزه ارائه وثیقه 

مواجه هستند.
بکارگیری بازنشستگان ممنوع است �

برخی از واحدهای معدنی به دلیل مشکلاتی 
که بیم��ه تامین اجتماعی برای آنها ایجاد کرده 
ترجیح دادن��د از بین بازنشس��تگان، نیروهایی 
را ب��کار گیرند تا اینکه از ت��وان نیروهای جوان 
بهره ببرند اما این موضوع علاوه بر اینکه مشکل 
کار نیروی جوان را حل نمی کند بلکه با قوانین 

موجود نیز منافات دارد.
مع��اون اداره کل تامین اجتماعی کردس��تان 
هم در پاس��خ ب��ه بکارگیری بازنشس��تگان در 
معادن اس��تان گفت: بازنشستگان حق اشتغال 

در واحده��ای کارگاه��ی و تولی��دی را ندارند 
و در ص��ورت اثب��ات فعالیت هر بازنشس��ته ای 
 در ه��ر واح��دی مس��تمری او معل��ق خواهد 

شد.
بهره برداران حوزه معدن کردستان امید دارند 
که بخشی از مشکلاتش��ان با مصوبات جلسات 
ش��ورای معادن و همچنین شورای گفت وگوی 
دول��ت و بخ��ش خصوص��ی برطرف ش��ود و با 
آرام��ش به حوزه تولید و س��پس صادرات و در 

نتیجه ایجاد ارزش افزوده بپردازند.
بی اطلاعی از برخی قوانین �

نکت��ه قابل توج��ه دیگر این اس��ت که علاوه 
ب��ر اینکه نگاه ها به قوانین و دس��تورالعمل های 
موج��ود بخ��ش مع��دن متفاوت اس��ت، برخی 
اف��راد از وجود برخی قوانین هم اطلاع ندارند و 
نکته ای که مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
کردستان بر این باور است که قوانین و مقررات 
نیاز به آموزش دارد تا فعالان در همه بخش ها از 

آن اطلاع پیدا کنند.
سعدی نقشبندی اضافه کرد: بی شک منطقی 
نیس��ت ماده قانونی فقط در کردس��تان اجرایی 
ش��ود، بنابرای��ن پیگی��ر م��واردی از این قبیل 

خواهیم بود.
وی با اش��اره ب��ه اینکه منابع طبیعی س��ری 
وظایف و تعهدات��ی دارد که باید آنها را اجرایی 
کند، یادآور شد: معادن جزو ظرفیت های استان 
است و باید به صورت اصولی مورد توافق طرفین 

قرار گیرد تا از فواید آن بهره  مند شویم.
یکی از فع��الان حوزه معدن ه��م اظهارکرد: 
معدن داران به دلیل درگیر ش��دن با بروکراسی 
اداری از کار اصل��ی خ��ود ماندند و این موضوع 

ضربه زیادی به آنها وارد کرده است.
لزوم حمایت از معدن داران �

اقبال میرزایی، فعال حوزه معدن در کردستان 
ب��ا بیان اینکه طبق قانون جنگل کاری بر عهده 
مع��دن دار نیس��ت، اف��زود: با این وج��ود اعلام 
آمادگ��ی کردی��م که ب��ا هزینه خود اق��دام به 
درختکاری در مح��دوده نزدیک به معادن خود 

کنیم.
وی اضاف��ه کرد: طرح اج��رای درختکاری را 
ب��ه اداره کل منابع طبیعی اس��تان ارائه کردیم 
و در کمیس��یون مربوطه هم مصوب ش��ده ولی 
ب��ه دلیل وجود معارض محلی این اقدام متوقف 

شده است.
این فعال حوزه معدن در اس��تان گفت: هیچ 
ارگان، نه��اد و س��ازمانی از معدن داران حمایت 
نمی کن��د و انتظ��ار می رود مس��ئولان از بخش 
مع��دن ه��م مانند دیگ��ر بخش ه��ای تولیدی 

پشتیبانی کنند تا توسعه پیدا کند.
نکت��ه قابل توجه این اس��ت ک��ه معدن داران 
کردس��تان به دلیل نزدیکی به م��رز، می توانند 
علاوه بر تامی��ن بازار داخلی، بخش��ی از تولید 
فرآوری ش��ده خ��ود را ب��ه بازهای ه��دف در 
کش��ورهای منطقه صادر کنند، قابلیتی که در 

استان های مرکزی کشور وجود ندارد.
خام فروشی مواد معدنی در کنار عدم توجه به 
صادرات فراورده های معنی در کنار مش��کلاتی 
که فعالان این حوزه از وجود آنها رنج می بردند 
باعث شده که برخی از معدن داران کردستان با 
بیش از ۴۷۰ واحد معدنی و نیروی کار جوان و 
حتی متخصص در بحث معدن اکنون روی لبه 

پرتگاه ورشکستگی قرار گیرند.
 با این وجود داشتن معادن طلا، باریت، تیتان 
و سنگ تزئینی از مهم ترین قابلیت های معدنی 
در این استان است، که ظرفیت بالایی در ایجاد 
اش��تغال دارد و هرچند که در سال های گذشته 
این ظرفیت مورد غفلت قرار گرفته است ولی با 
برنامه ریزی مدون و جذب سرمایه گذاری در این 
حوزه می تواند نقش مهمی در اقتصاد کردستان 

ایفا کند.
ایران از لحاظ تنوع مواد معدنی با کش��ف ۶۸ 
نوع ماده در جای��گاه دهم دنیا جای گرفته و از 
نظر ذخایر شناس��ایی شده با حدود ۶۰ میلیارد 
تن ک��ه از این رقم نزدیک ب��ه ۴۰ میلیارد تن 
ذخی��ره قطع��ی و بقی��ه احتمالی اس��ت، رتبه 

پانزدهم را به خود اختصاص داده است.

استخدام نیروهای 
بومی در اولویت 

فولاد شادگان باشد

سرپرس��ت فرمانداری ش��ادگان ب��ا تاکید بر 
ج��ذب نی��روی بومی در ش��رکت ف��ولاد این 
شهرس��تان گف��ت: ج��ذب نی��روی بوم��ی در 
س��ازمان های  و  ف��ولاد  تولی��دی،  واحده��ای 
ش��ادگان ب��ه عن��وان مطالب��ه  مردم از س��وی 
 کارفرمایان، صاحبان صنایع و ادارات در اولویت 

قرار گیرد.
به گ��زارش ایرنا امید صبری پور در نشس��ت 
ش��ورای اش��تغال شهرستان ش��ادگان با اشاره 
به ل��زوم توجه بیش از پیش ب��ه جوانان بومی 
این شهرس��تان اظهارکرد: اس��تفاده از ظرفیت 
جوان��ان در عرصه ه��ای گوناگ��ون ب��ه عنوان 
 س��رمایه های اصلی و ملی کشور بسیار اهمیت 

دارد. 
وی با بیان اینکه در بحث اشتغال و استخدام 
حق تق��دم با نیروهای جوان بومی شهرس��تان 
اس��ت اف��زود: با توج��ه به ظرفیت های بس��یار 
مطل��وب ش��ادگان، در راس��تای برطرف کردن 
دغدغه های جوان��ان، باید اقدام��ات مقتضی و 
مورد نیاز در دس��تور کار دس��تگاه های اجرایی 
و صنایع به خصوص ش��رکت فولاد شادگان قرار 

گیرد. 
سرپرس��ت فرمانداری ش��ادگان بی��ان کرد: 
ب��ه کارگی��ری تمام��ی ظرفیت ه��ای محلی و 
اس��تفاده از نیروه��ای تحصیل ک��رده بومی به 
س��ود ش��رکت های تولیدی و کارخانه هاست و 
رضایتمندی بیش��تر مردم منطق��ه را به همراه 

دارد.
صبری پ��ور با بی��ان اینکه بوم��ی گزینی در 
اس��تخدام های این شهرس��تان ضروری اس��ت 
و هی��چ مدی��ری حق ن��دارد مطالب��ه مردم در 
ای��ن زمینه را نادیده بگی��رد اظهارکرد: موضوع 
اش��تغال بای��د ب��ه اولوی��ت اصلی و نخس��ت 
مسوولان شهرستان ش��ادگان تبدیل و در این 
 راس��تا از تم��ام ظرفیت ه��ا و امکان��ات موجود

استفاده شود.
وی در ادامه با اش��اره به ضرورت رفع دغدغه 
م��ردم در زمینه آلودگی ه��وا و رعایت مقررات 
زیست محیطی از س��وی شرکت فولاد شادگان 
گف��ت: ایجاد بوس��تان و فضای س��بز در کنار 
مجتمع فولاد ش��ادگان در دس��تور کار مدیران 

این مجتمع قرار گیرد.
صبری پ��ور بود گف��ت: برخی دس��تگاه های 
اجرای��ی در مس��یر اجرای طرح های اش��تغالزا، 
خدماتی و عمرانی شهرس��تان سنگ اندازی یا 

ملاحظه کاری می کنند.
وی با بیان اینکه مش��کلات این شهرس��تان 
در بخش ه��ای مختل��ف با ایج��اد فرصت های 
جدید اشتغال قابل حل است گفت: برخی امور 
در ش��ادگان س��لیقه ای و بدون در نظر گرفتن 
س��هم و نقش مردم اجرا ش��ده که این مشکل، 
 تاثیر مناس��بی در زندگی و اشتغال آنها نداشته 

است.
سرپرست فرمانداری شادگان با تاکید بر تهیه 
و تامی��ن کالاهای مورد نیاز ارگان های دولتی و 
خصوصی از واحدهای تولیدی این شهرس��تان 
افزود: این اقدام رونق اقتصادی تولیدکننده های 
شهرس��تان و همچنین اشتغالزایی در منطقه را 

به همراه دارد.
حجت الاس��لام مجی��د ناصری ن��ژاد، نماینده 
م��ردم ش��ادگان در مجلس ش��ورای اس��لامی 
ای��ن نشس��ت گف��ت: دس��تگاه های  نی��ز در 
اجرای��ی ش��ادگان بای��د اولویت اس��تخدام را 
 ب��ه نیروه��ای بوم��ی ای��ن منطق��ه اختصاص 

دهند.
نباید  وی اظهارک��رد: شهرس��تان ش��ادگان 
ب��ه فرصتی برای اش��تغال نیروه��ای غیربومی 
تبدیل شود زیرا اولویت استفاده از ظرفیت های 
 موج��ود در شهرس��تان ب��ا نیروه��ای بوم��ی 

است.
وی با اش��اره به طرح ه��ای صنعتی و تولیدی 
در دست اجرای ش��ادگان گفت: چه در مرحله 
اج��را و س��اخت و چه پ��س از آن و در مرحله 
بهره ب��رداری و فعالیت، جذب نیروی بومی باید 

در اولویت قرار داشته باشد.
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مع��اون امور صنایع وزارت صنع��ت، معدن وتجارت تولید 
ریل در ذوب آهن اصفهان را عامل اصلی خودکفایی کش��ور 
در صنعت ریلی دانس��ت و گفت: این ش��رکت با توانمندی 
خود توانس��ت به خوبی نیاز کشور را به محصول استراتژیک 

ریل تامین کند.
به گ��زارش بیرونیت، مه��دی صادقی نیارک��ی با حضور 
در غرف��ه ذوب آهن اصفهان در نمایش��گاه بین المللی ایران 
متاف��و، تولید ری��ل در ذوب  آه��ن اصفه��ان را عامل اصلی 
خودکفای��ی کش��ور در صنع��ت ریلی دانس��ت و گفت: این 

ش��رکت با توانمندی خود توانس��ت به خوبی نیاز کشور را 
به محصول استراتژیک ریل تامین کند. نیارکی افزود: تولید 
انواع ریل از جمله ریل قطارهای پرس��رعت، ریل مترو، ریل 
معدن و همچنین موفقیت اخیر این ش��رکت در تولید ریل 
زبانه س��وزن، نشان از بومی سازی فناوری تولید ریل در این 
مجتمع عظیم صنعتی دارد. وی با اش��اره به موفقیت ذوب 
آهن در بازسازی کوره بلند شماره یک اظهارکرد: با توجه به 
محصولات مهمی که ذوب آهن تولید می کند، استفاده کامل 
از ظرفیت تولید این شرکت، بسیار ضروری است و باید مواد 

اولیه پایدار برای این شرکت تامین شود. معاون امور صنایع 
وزارت صنعت، معدن وتجارت در خصوص عملکرد ش��رکت 
فولادمبارکه اصفهان هم گفت: شرکت فولادمبارکه اصفهان 
به عنوان یکی از شرکت های پیشرو در کشور شناخته شده و 
عرضه بسیار خوبی نیز در بورس نسبت به دیگر شرکت های 
نوردکار داش��ته؛ انتظار ما بر این اس��ت که مسیر توسعه ای 
خود را همچنان دنبال کند. وی افزود: در واقع فولادمبارکه 
اصفهان جزو محدود ش��رکت هایی بوده که تولیدات خود را 
در بورس عرضه کرده و ما نیز همیش��ه اعلام کردیم که این 

اقدام مثبت اس��ت. نیارکی درباره اینکه اکنون فولادمبارکه 
اصفهان در کش��ور مورد هجمه های بس��یاری قرار گرفته و 
دولت چه حمایتی می تواند از این ش��رکت داش��ته باش��د 
نیز گفت: مس��ائل و چالش هایی برای ش��رکت فولادمبارکه 
اصفهان رخ داده و ما امیدواریم حل و فصل ش��ود. اما توقع 
وزارت صنعت، معدن و تجارت بر این است که فولادمبارکه 
اصفه��ان همچنان مس��یر توس��عه ای خود را دنب��ال کند؛ 
همچنی��ن راندمان و عرضه محصول در داخل و تنظیم بازار 

داخل را بیشتر در دستور کار خود قرار دهد.

عضو اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: تاریخ صنعت طلا 
و جواهر در جهان متعلق به ایران است و تمام نخستین های 
آن مربوط به کشور ما است. تمام موزه های مهم جهان گواه 
این ادعا اس��ت و صنعت طلا جز صنایع بومی ما محس��وب 
می ش��ود و این باعث خوشحالی اس��ت که دستگاه های ذی 
رب��ط ب��ه آن ورود پیدا کرده اند و بنده نس��بت به این طرح 

خیلی امیدوار هستم.
عب��اد محمدولی در گفت وگو با ایراس��ین در مورد تدوین 
طرح جامع طلا گفت: همیش��ه وقتی در مورد یک مس��ئله 

حساس��یت ایجاد می ش��ود و درمورد آن صحبت می ش��ود 
نش��ان دهنده اهمیت آن موضوع است. مطرح شدن تدوین 
طرح جامع طلا باعث می ش��ود ما نگاه ویژه تری به صنعت 
و صنف طلا داش��ته باش��یم. اگر طرح جامع طلا با یک کار 
کارشناس��ی و با یک دقت عمل بالا تدوین شود فعالان این 
بخش می توانند نس��بت به آینده کاری خودش��ان بیشتر از 
قبل امیدوار باشند.وی خاطرنشان کرد: صنعت طلا و جواهر 
یک صنعت ش��ناخته شده اس��ت و ما می دانیم این صنعت 
چه موهبتی می تواند ب��رای آحاد جامعه و منافع ملی ما به 

همراه داشته باش��د ولی این صنعت در این چند دهه اخیر 
مغفول مانده اس��ت و در ۵۰ سال گذشته دور از نظرها بوده 
اس��ت. لذا اینکه می بینیم افراد متخصص��ی به دنبال ایجاد 
یک س��ند راهب��ردی و تدوین یک طرح جام��ع در رابطه با 
این صنعت هستند تا کارها بر اساس یک استراتژی مدونی 
به مرحله اجرایی و عملیاتی برس��د؛ بسیار خوشحال کننده 
است و مسلما به رونق این صنعت و این فلز گران بها کمک 
می کند. عضو اتحادیه طلا و جواهر تهران به پیشینه تاریخی 
ایران در زمینه طلا و جواهر اش��اره کرد و گفت: تاریخ این 

صنع��ت و این فل��ز در جهان متعلق به ایران اس��ت و تمام 
نخستین های آن مربوط به کش��ور ما است. تمام موزه های 
مه��م جهان گواه این ادعا اس��ت و صنعت طلا جرء صنایع 
بومی ما محس��وب می شود و این باعث خوشحالی است که 
دستگاه های ذی ربط به آن ورود پیدا کرده اند و بنده نسبت 
ب��ه این طرح خیلی امیدوارم. هرجا هم نیاز باش��د و بتوانیم 
کمکی بکنیم دریغ نمی کنیم تا شاهد این باشیم که استان 
هایی نظیر اصفهان، یزد، آذربایجان ش��رقی، خراسان بزرگ 

و... به جایگاه واقعی خود دست پیدا کنند.

خودکفایی ایران در صنعت ریل با ذوب آهن اصفهان

رونق صنعت طلا با تدوین طرح جامع

موانع تزریق شفافیت
روزنامه »روزگار معدن« عرضه کنسانتره و گندله در بورس کالا را بررسی کرد

مرضیهاحقاقی
خبرنگار

فعالی��ت در زنجی��ره فولاد با ایراداتی همراه اس��ت که تنظیم آن را 
دش��وار می کند. نبود قوانین و شرایط یکسان در مسیر تولید، خرید و 
فروش داخلی و خارجی محصولات در حلقه های گوناگون این زنجیره 
یک��ی از مهم ترین مواردی اس��ت که در طول ماه های گذش��ته زمینه 
اعتراض بس��یاری از تولیدکنندگان را فراهم کرده است. حال با شدت 
گرفتن التهابات در این زنجیره و همچنین اعتراض فعالان صنعتی در 
حلقه ه��ای گوناگون این زنجیره راهکارهایی ارائه می ش��ود که انتظار 
می رود زمینه تس��هیل یکسان سازی ش��رایط در حلقه های مختلف را 
فراه��م کن��د. عرضه تمامی محص��ولات زنجیره ف��ولاد در بورس کالا 
یکی از مهم ترین مواردی اس��ت که طی ماه های اخیراز س��وی دولت 
و مجلس و از طریق ش��یوه نامه و طرح هایی که برای تنظیم بازار فولاد 
ارائه می ش��وند م��ورد توجه قرار دارد. با این وج��ود، فعالان حلقه های 
بالادس��تی در زنجیره فولاد تاکید دارند که این اقدام برای سنگ آهن 
شدنی نیس��ت. در همین حال عرضه های محدود این ماده معدنی در 
رینگ معاملات بورس کالا را نمایش��ی می دانند. ب��ا این وجود تاکید 
دارند که عرضه کنس��انتره و گندله می تواند به بهبود ش��رایط خرید و 
فروش و همچنین گریز معاملات این محصول از شرایط قیمت گذاری 
دستوری و کشف قیمت در فضایی شفاف کمک کند. بر همین اساس 
نی��ز تعاملاتی میان انجمن س��نگ آهن ایران و ش��رکت بورس کالای 
ایران با هدف انعقاد تفاهمنامه ای برای تبیین شرایط عرضه کنسانتره 

و گندله سنگ آهن در بورس کالا در دست بررسی است.

بازار فولاد از ماه های انتهایی س��ال گذش��ته با 
التهاب و آش��فتگی روبه رو ش��د. این نابسامانی ها 
در سال جاری ش��دت گرفتند. ش��رایط نامساعد 
اقتص��ادی، بی ثباتی و نوس��انات مداوم نرخ ارز نیز 

بر حجم نابسامانی ها در این بازار افزود. 
در چنین شرایطی، بس��یاری از سیاست گذاران 
برای بازگش��ت آرامش به این بازار ورود کردند. اما 
باید اقرار کرد که سیاسی کردن مباحث تنظیم بازار 
فولاد خود اش��تباهی بود که به این روند نامساعد 
شدت بخشید. علاوه بر این، سیاست گذاران اغلب 
فاقد ن��گاه تخصصی ب��ه عملکرد صنای��ع معدنی 

هستند. 
درنتیج��ه تحت تاثیر ان��واع فرافکنی ها و نظرات 
غیرکارشناس��ی قرار می گیرند؛ بنابراین نمی توان 
به بهبود ش��رایط ب��ازار ف��ولاد تحت تاثیر دخالت 

دولتی ها یا مجلسی ها امید بست. 
رجوع به قیمت گذاری دستوری یا تعیین سقف 
یا کف قیمتی یکی از مهم ترین اشتباهاتی بود که 

در این بازه زمانی مورد توجه قرار گرفت. 
تصمیم گیران به دنبال آن بودند تا با قیمت گذاری 
دستوری ش��مش فولاد، زمینه کاهش نرخ فروش 
محص��ولات نهایی فولادی را ب��رای مردم به عنوان 
مصرف کننده نهای��ی فراهم کنن��د.  این درحالی 
اس��ت که اگ��ر واقعا منفع��ت مصرف کننده نهایی 
مورد توج��ه قرار دارد باید زمین��ه عرضه مداوم و 
افت نرخ محصولات نهایی مانند ش��مش و میلگرد 

را در بازار فراهم کرد. 
درواقع کاهش نرخ فروش ش��مش فولاد در بازار 
داخلی به منزله کنترل نرخ محصول نهایی نخواهد 
ب��ود؛ بنابراین دولت باید ب��رای تنظیم بازار فولاد، 
نظارت خود را از حلقه نهایی این زنجیره آغاز کند.
تعیین نرخ پایه شمش فولاد براساس ۸۰ درصد 
نرخ این محصول در منطقه س��ی آی اس و به دنبال 
آن دستور وزیر برای کاهش ۱۰ درصدی این نرخ 
پای��ه یکی از مهم ترین اقدامات اش��تباهی بود که 
در این مدت اجرایی ش��د. در چنین مواردی باید 
اعتراف کرد ک��ه اطلاعات و آدرس اش��تباهی در 

اختیار تصمیم گیران قرار می گیرد. 
همی��ن اطلاعات غل��ط نیز به اخ��ذ تصمیمات 
اش��تباه و مصوب��ات نادرس��ت منتهی می ش��ود. 
به عنوان مثال، نرخ تمام شده تولید فولاد به اشتباه 
به ایش��ان اعلام شده اس��ت. بر همین اساس نیز 
انجم��ن تولیدکنندگان فولاد ای��ران و فعالان این 
حلق��ه از زنجیره در تلاش��ند این آمار اش��تباه را 
اص��لاح کنند تا بدین ترتیب زمینه بهبود ش��رایط 

فراهم شود.
گفتن��ی اس��ت چن��دی پی��ش دول��ت ب��رای 
سروس��امان دادن به ای��ن التهابات ش��یوه نامه ای 
را ب��ا هدف س��اماندهی عرضه و تقاض��ای زنجیره 
ف��ولاد تدوی��ن و مطرح ک��رد. اما این ش��یوه نامه 
درحال حاض��ر با ش��رایط تبعیض آمی��زی اجرایی 
می ش��ود. به عن��وان مثال، براس��اس ای��ن مصوبه 
تم��ام تولیدکنن��دگان زنجیره ف��ولاد باید موظف 
به عرض��ه محصولات خود در بورس کالا باش��ند، 
ام��ا در عمل این قانون فقط ب��رای برخی حلقه ها 
انجام می ش��ود. این گونه تبعیض ها به منزله ایجاد 
 فرصت برای رانت و س��ودجویی از س��وی عده ای 

خاص است.
 بنابراین برای س��اماندهی به ش��رایط موجود و 
جلوگیری از هر نوع سوءاستفاده ای انتظار می رود 
ش��رکت های تولیدکننده محصولات نهایی به ازای 
شمش��ی که از بورس کالا خریداری کرده اند، ملزم 
به فروش محصول خود از طریق همین مکانیس��م 
باش��ند. هرچند این ال��زام درحال حاض��ر اجرایی 
نمی شود؛ یعنی شمش فولاد در بورس کالا عرضه 
می ش��ود اما محصول نهایی در بازار آزاد به فروش 
می رس��د. همین موضوع نیز زمینه بر هم خوردن 

بازار و تشدید تنش ها را فراهم می کند.
در پای��ان توج��ه به ای��ن نکته ض��روری به نظر 
می رس��د بورس کالا س��ازکاری برای کش��ف نرخ 
عادلانه محصولات اس��ت. ای��ن قیمت ها در تقابل 
عرضه و تقاضا تعیین می شوند، در چنین شرایطی، 
اتکا به انواع روش ها برای کنترل نرخ و دس��تکاری 

آنها معنا ندارد. 
حال چنانچه سیاست گذاران مکانیسم بورس را 
قبول دارند باید از س��ازکار آن برای قیمت گذاری 
به��ره بگیرند. اگر ه��م در عمل اعتق��ادی به این 
مکانیس��م ندارند؛ بهتر است آن را تعطیل کنند و 

هر روز مانعی تازه در این مسیر نتراشند. 
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توافقاتی در راه است

سخن پایانیفروش بورس کالایی از حلقه کنسانتره

س��عید عس��کرزاده، دبیر انجمن س��نگ آهن ایران در 
گفت وگ��و با  »روزگار مع��دن« ضمن مثبت ارزیابی کردن 
عرضه کنس��انتره و گندله س��نگ آهن در معاملات بورس 
کالا، گفت: کنس��انتره و گندل��ه در رده محصولات کالایی 
ق��رار دارند و عرضه آنها در معاملات بورس کالا امکان پذیر 
اس��ت. بر همین اس��اس نیز انجمن س��نگ آهن ایران در 
تلاش است با ش��رکت بورس کالای ایران تفاهمنامه ای را 
منعقد کند تا براس��اس آن امکان عرضه این محصولات در 

بورس اجرایی شود. 
توافق با بورس کالا در حوزه های گوناگونی همچون نحوه 
عرضه، ش��یوه مدیریت ورود کالا به رینگ معاملات و... در 
دس��ت بررسی هستند. چنانچه به دنبال موفقیت در عرضه 
معاملات کنسانتره و گندله سنگ آهن در معاملات بورس 

کالا هستیم باید جزئیات به دقت بررسی شود.
فروش رقابتی �

دبی��ر انجمن س��نگ آهن افزود: به اعتق��اد ما ورود این 
محص��ولات به بورس کالا می تواند زمینه ای را برای فاصله 
گرفتن از فروش ه��ای اعتباری و قیمت گذاری فراهم کند. 
ف��روش رقابتی زمینه ش��فافیت و بازگش��ت س��لامت به 

معاملات سنگ آهن را فراهم می کند. 

اما چنانچه این شرایط نابرابر درباره قیمت گذاری 
سنگ آهن و س��ایر محصولات بالادستی زنجیره 
ف��ولاد ت��داوم یاب��د، ای��ن زنجی��ره در آینده ای 
نزدیک با ش��رایطی مش��ابه صنعت خودروسازی 
روبه رو می ش��ود. یعنی صنعت��ی که با وجود انواع 
حمایت های دولت��ی همچن��ان ناکارآمد فعالیت 

می کند. در چنین شرایطی، توجه به شاخصه های بهره وری 
در مس��یر تولید و تلاش برای افزایش رقابت پذیری صنایع 
آنطور که باید مورد توجه سیاس��ت گذاران قرار نمی گیرد. 
وی خاطرنش��ان ک��رد: تنها راه حل رفع ای��ن چالش ورود 
معام��لات به بورس کالا و تصحیح ش��رایط موجود و روند 
قیمت گذاری کنونی، شفاف سازی معاملات و شفاف سازی 
عرضه هاس��ت. بنابراین انتظار می رود با ورود این معاملات 

به بورس کالا، چالش های یادشده برطرف شوند.
عسکرزاده گفت: البته اجرایی شدن این راهکارها زمان بر 
اس��ت. بدین معنی که ابتدا باید فرصتی به مجموعه هایی 
داده ش��ود که قرارداده��ای بلندمدت دارند ت��ا بتوانند با 
بهره گی��ری از این زم��ان، قراردادهای گذش��ته خود را به 
پایان برس��انند و در ادامه سایر معاملات خود را به بورس 

منتقل کنند.

بازگشت رونق به معاملات �
وی افزود: در ادامه انتظار می رود با کشف قیمت 
ذیل عرضه و تقاضا، شاهد بازگشت رونق به بخش 
معدن و حلقه های بالادستی زنجیره فولاد باشیم، 
چراک��ه فع��الان ای��ن صنایع در طول س��ال های 
گذش��ته و تحت تاثیر فروش محص��ولات خود با 
قیمت ه��ای به مرات��ب پایین تری در مقایس��ه با نرخ های 
جهانی، متضرر ش��ده  و امکان توس��عه فعالیت های خود را 
نیافته ان��د. همین موضوع نیز به منزله تهدیدی برای تداوم 
فعالیت زنجیره فولاد در س��ال های آینده است. حال امید 
می رود با برقراری ش��رایط جدید این کمبود برطرف شود. 
در ادامه و با ش��فافیت هرچه بیشتر معاملات، واسطه ها از 

این زنجیره خارج شوند. 
دبیر انجمن س��نگ آهن در ادامه و در پاس��خ به سوالی 
مبنی بر ارزیابی عرضه س��نگ آهن طی هفته های ابتدایی 
بهمن م��اه در ب��ورس کالا گف��ت: ای��ن عرضه ها بیش��تر 
درون س��ازمانی بودن��د، چراک��ه تنها ی��ک عرضه کننده و 
متقاضی وجود داش��ت که هر دو به نوعی وابسته به دولت 
بودند. این خرید و فروش به منزله ایجاد ش��رایط مناسب 
برای خرید و فروش س��نگ آهن در رینگ معاملات بورس 

کالا نیس��ت. اگر ه��دف بهره گیری درس��ت از ابزار بورس 
کالاست باید از اقدامات نمایشی پرهیز کنیم. بدین معنی 
که عرضه و تقاضا واقعی باش��د و رقابت��ی برای خرید این 
محصولات شکل بگیرد. در همین حال نیز عرضه کنندگان 
و متقاضیان خرید، بدون نگرانی از شرایط در این معاملات 

حضور یابند.  
وی اف��زود: در مجم��وع عرضه س��نگ آه��ن در بورس 
کالا با ش��رایط بورس و ویژگی های ای��ن محصول معدنی 
مغایرت هایی دارد، چراکه س��نگ آهن از تنوع قابل توجهی 

برخوردار است. 
تعیی��ن قیم��ت پایه س��نگ آه��ن ب��ا توجه ب��ه تنوع 
گریدهای مختل��ف این ماده معدنی و تف��اوت در کیفیت 
و مش��خصات این محصول، بس��یار دش��وار اس��ت و نیاز 
ب��ه ذکر جزئی��ات بس��یاری دارد. اما مش��خصات و آنالیز 
کنس��انتره و گندله سنگ آهن مش��خص است و می توان 
به راحت��ی آن را تعری��ف کرد؛ بنابراین از حلقه کنس��انتره 
و گندل��ه با ان��واع محص��ولات کالای��ی روبه رو هس��تیم 
ک��ه قیمت آنه��ا در قالب معام��لات و به ش��کل روزانه از 
 س��وی بازاره��ای گوناگون در س��طح بین المللی هم اعلام 

می شود. 

مهرداد اکبریان، رئیس انجمن س��نگ آهن 
در گفت وگ��و با »روزگار مع��دن« ورود تمامی 
محص��ولات زنجیره فولاد ب��ه معاملات بورس 
کالا را س��ازکاری اش��تباه دانست و گفت: باید 
با توجه به شرایط استثنا قائل شویم. به عنوان 
مثال، ورود این محصولات از حلقه کنس��انتره 

و گندل��ه به رین��گ معاملاتی بورس کالا ممکن اس��ت، 
چراکه براس��اس معیاری فرآوری و تولید می شوند. ورود 
این معاملات به ب��ورس کالا حتی می تواند زمینه بهبود 

شرایط و رقابتی شدن خرید و فروش ها را فراهم کند.
ای��ن فع��ال معدن��ی تاکید ک��رد در طول س��ال های 
گذشته فعالان صنایع معدنی تحت تاثیر فروش ناعادلانه 
محص��ولات خود و ب��ا قیمت هایی به مرات��ب پایین تر از 
نرخ های جهانی از توسعه بازمانده اند. در چنین شرایطی 
بس��یاری از طرح های توسعه ای صنایع معدنی آنطور که 
باید اجرایی نمی شود. کما اینکه برخی از این پروژه های 
توس��عه ای درحال حاضر متوقف ش��ده اند. بدیهی اس��ت 
ک��ه در چنین ش��رایطی هیچ س��رمایه گذاری رغبت به 

ورود ب��رای فعالی��ت در ح��وزه صنای��ع معدنی 
پیدا نمی کن��د. بدون تردید ت��داوم تولید با این 
مش��خصات در هیچ صنعتی ممکن نیست. علاوه 
بر این، رویه مورد بحث مانع تحقق اهدافی مانند 
حمای��ت از بخش خصوصی، رونق تولید و جهش 

تولید است.
رئی��س انجمن س��نگ آهن گف��ت: اما برای س��نگ 
آه��ن ش��رایط ف��رق دارد، چراکه به ازای معادن س��نگ 
آهن، محصول باکیفیت و مش��خصات متفاوت استخراج 
می ش��ود. تیپ های گوناگون س��نگ آه��ن کاربردهای 
گوناگون و بر همین اس��اس نیز مشتریان بسیار متفاوتی 
دارند؛ بنابراین عرضه این محصولات در بورس و مدیریت 

این روند، بسیار دشوار است.
وی در ادام��ه افزود: این تغیی��رات با توجه به التهابات 
ماه های گذشته و با هدف بازگشت آرامش به بازار فولاد 
اجرایی می ش��ود. در مصوبات ارائه ش��ده با هدف بهبود 
ش��رایط تولیدکنندان ملزم ش��ده اند تمامی محصولات 
خ��ود را در بورس کالا عرضه کنن��د. چنانچه خریداری 

برای این محصولات یافت نش��د، در ادامه مجوز صادرات 
دریاف��ت می کنند. ام��ا ایرادات بس��یاری ب��ه این روند 
وارد اس��ت. به عنوان مث��ال، برخی از انواع س��نگ آهن 
مانن��د هماتیت های کم عی��ار در داخل کش��ور خریدار 
ندارند؛ بنابراین در طرح یادش��ده بای��د از ورود این گونه 
محصولات به بورس کالا صرف نظر ش��ود. اما متاس��فانه 
متولی��ان ای��ن طرح این موض��وع را قب��ول نمی کنند و 
معتقدن��د همی��ن محصولات نی��ز ابتدا بای��د در بورس 
عرض��ه و س��پس صادر ش��وند. بدون تردید این دس��ت 
 اقدام��ات به منزله پیچیده کردن هرچه بیش��تر فعالیت 

ما است. 
اکبریان در ادامه خاطرنشان کرد: بنابراین قبل از ورود 
هر محصول به رینگ معاملات بورس کالا انتظار می رود 
جزئیات کامل بررس��ی و مش��خص ش��ود. بدین معنی 
ک��ه میزان عرضه الزامی هر تولیدکننده، ش��رایط رقابت 
برای خرید این محصولات، کف و س��قف قیمتی و سایر 
پارامترها به طور شفاف مشخص و بدین ترتیب امکان هر 

نوع سوءاستفاده ای از این شرایط برچیده شود. 

قیمت کنس��انتره و گندله س��نگ آهن به ش��کل دس��توری 
و براس��اس ضریب��ی از قیمت ش��مش ف��ولاد تعیین می ش��ود. 
همین رون��د نیز بارها م��ورد اعتراض فعالان زنجی��ره فولاد در 
حلقه های بالادس��تی ق��رار گرفته اس��ت، چراکه اعتق��اد دارند 
در چنی��ن ش��رایطی، قیمت ف��روش آنها به مرات��ب پایین تر از 
 نرخ ه��ای جهانی اس��ت و از س��ودآوری آنها به ش��دت کاس��ته 

می شود. 
حال که بح��ث عرضه تمامی محصولات این زنجیره در بورس 
کالا مطرح ش��ده انتظار می رود با کشف قیمت ها در سایه عرضه 
و تقاضا، تعادلی نس��بی به این معام��لات بازگردد و امکان بهبود 
ش��رایط حاضل شود. هرچند باید سازکار ورود این محصولات به 
بورس کالا به درس��تی و با جزئیات مش��خص شود تا در آینده با 
چالش��ی تازه روبه رو نشویم. بر همین اس��اس نیز انجمن سنگ 
آه��ن ایران در نظر دارد توافقنامه ای را با ش��رکت بورس کالای 
ایران منعقد و پیرو آن، س��مت و س��وی این جزئیات را مشخص 
کند. در همین حال این انجمن تاکید دارد که عرضه سنگ آهن 
در ب��ورس ب��ا توجه به تنوع این محص��ول اقدامی غیرتخصصی، 

نمایشی و بدون کارکرد است.

سیاست زدگی بازار فولاد
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بررسی تاثیر نرخ ارز بر دماسنج تالارشیشه ای

عرضه آبشاری بلای جان بازار سرمایه

هزارتوی وام های ۱۸ درصدی سهام عدالت

گروه معدن

یک��ی از متغیره��ای اثرگذار بر بازار س��رمایه، نرخ ارز بوده 
اگرچه زمزمه هایی از دلار ۱۵ هزار تومانی و حتی کمتر مطرح 
ش��ده، ولی ب��ازار ارز گویا انتظار چنین ریزش��ی ندارد و دلار 
در محدوده ۲۴ الی ۲۶هزار تومان در نوس��ان اس��ت. ابراهیم 
قزل گل، کارش��ناس بازارهای مالی در گفت وگو با بورس نیوز 
در این خصوص بیان کرد: اص��ولا اظهارنظر در مورد نرخ ارز، 
باید توس��ط رئیس بان��ک مرکزی صورت بگی��رد و مطمئنا 
اطلاعاتی که توسط ایشان ارائه شود، واقع بینانه تر خواهد بود 
ام��ا؛ زمانی که رئیس جمه��ور از دلار ۱۵هزارتومانی صحبت 
کردن��د، همتی نیز از دلار ۲۰ هزار تومانی س��خن گفت. وی 
ادامه داد: ش��خصا معتقدم واکنش بازار ارز به این اظهارنظرها 
منطقی بوده و بر اس��اس واقعیت های اقتصادی کش��ور، دلار 
۱۵هزارتومانی خیلی دس��ت یافتنی نیس��ت. قزل گل افزود: 
نباید از حجم نقدینگی در کش��ور غافل شد و کاهش نرخ ارز، 
موجی از تقاضا به دنبال خواهد داشت و افزایش تقاضا در بازار 
ارز در کنار رش��د اقتصادی منفی، تورم بالا و وضعیت بودجه 
کش��ور و مهم تر از همه عدم ارائ��ه برنامه مدونی برای کنترل 
اقتصاد کش��ور، جایی برای کاهش نرخ ارز نخواهد گذاش��ت. 
این کارشناس بازارمالی با این تفاسیر، بازار ارز هوشمند عمل 
کرده و افت منطقی داش��ته و روی سایر بازارها هم تاثیرگذار 
بوده اس��ت. بازارسرمایه به علت نقدشوندگی بالاتر به سرعت 
ب��ه کاه��ش نرخ ارز واکنش نش��ان داد و در ب��ازار خودرو هم 

افت قابل توجهی ش��اهد بودیم. بازار مسکن البته تحت تاثیر 
متغیرهای دیگری از جمله زمین قرار دارد و با در نظر گرفتن 
کمبود زمین در تهران و برخی کلانش��هرها، انتظار افت نرخ 

در این بازار نمی رود.
نرخ ارز و بورس �

قزل گل در تشریح وضعیت بازار سرمایه گفت: بازار سرمایه 
ما درحال حاضر با دلار تقریبا ۲۲ هزار تومانی معامله می شود 

و اگر نرخ ارز افت خاصی نداش��ته باش��د، بازار سرمایه هم در 
همی��ن مح��دوده خواهد بود. نرخ بخش��ی از س��هام در بازار 
منطقی اس��ت، ولی بخشی از س��هم ها کمتر از ارزش ذاتی و 
بخش��ی هم بالاتر از ارزش ذاتی قیمت گذاری شده اند. به هر 
حال بازار سرمایه با توجه به چشم انداز آینده حرکت می کند و 
با در نظر گرفتن فاکتورهای اثرگذار بر اقتصاد در سال ۱۴۰۰، 

هنوز بخش عمده بازار سرمایه ارزنده است.

وی در معرف��ی ویژگی های س��هم های ارزن��ده بازار اظهار 
کرد: حتی با بدبینانه ترین نگاه، س��هم شرکت های سودساز 
ب��ازار که نس��بت های P ب��ر E پایین دارن��د، از جمله برخی 
س��هم های فولادی، پتروشیمی و پالایشی ارزنده بوده و برای 
خری��د جذاب هس��تند؛ این گروه حتی با ف��رض کاهش نرخ 
ارز، س��ودآوری مناسبی خواهند داش��ت. فراموش نکنید که 
سودآوری ش��رکت ها تحت تاثیر درآمد فروش و هزینه های 
ش��رکت خواهد بود. اگرچه تورم سبب افزایش درآمد فروش 
خواهد شد، ولی ورود فناوری روز دنیا به شرکت ها هم موجب 

کاهش هزینه ها خواهد شد.
ق��زل گل ادامه داد: به عبارتی، اگ��ر توافقی صورت بگیرد، 
ش��رکت ها از محل کاهش هزینه های خ��ود منتفع خواهند 
ش��د و اگر توافقی حاصل نشود، س��ودآوری شرکت ها تحت 
تاثیر تورم رش��د خواهد کرد. این کارشناس بازارمالی تصریح 
کرد: البته احتمال تکرار روند فرسایشی و رکود اقتصادی هم 
وجود دارد، که در آن صورت، باز هم صنایع مادر مثل فلزی ها 
و پتروشیمی ها که محصول خام تولید می کنند، کم ریسک تر 
خواهد بود.قزل گل در پایان خاطرنش��ان کرد: امیدوارم برای 
عبور ش��رایط رکودی، سیاس��ت صحیحی اتخاذ شود. اما به 
هر حال در هر ش��رایطی، در بازار سرمایه گزینه های مناسب 
برای س��رمایه گذاری وجود دارد. ضمن اینکه در صورت رکود 
اقتص��ادی، این رکود نوعی رکود تورم��ی خواهد بود و ارزش 
دارایی ها از نظر حس��ابداری رشد خواهد کرد و این رشد، بازار 

سرمایه را متاثر خواهد کرد.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: عرضه آبشاری در 
بازار س��رمایه، اعتماد س��هامداران را از بین می برد، البته 
داده های اطلاعاتی برای مهار عرضه آبش��اری در دس��ت 

سازمان بورس است.
مهدی میرزایی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، 
در خصوص وضعیت بازار بورس تصریح کرد: بعد از سخنان 
رئیس س��ازمان بورس، بازار یک رش��د دلگرم کننده ای 
داش��ت ب��ه طوری که چه��ار روز پیش رکورد ورود پول به 
بازار سرمایه در زمستان شکسته شد، ولی در ۲ روز گذشته 

دوباره حال بورس خوب نبود و عرضه ها زیاد شده بود.
او اظه��ار ک��رد: وضعی��ت فعلی بازار حاصل یک روز و دو 
روز پیش نیس��ت، کس��انی که از تابستان وارد بازار شدند، 
با اتفاقاتی که افتاد نسبت به بازار بی اعتماد شدند.بخشی 
از آنها همین افراد حقیقی و س��هامداران خرد هس��تند که 

دنبال یک سودی بودند که بعد از آن از بازار خارج شوند.
این کارشناس بورس بیان کرد: این شرایط تنها با ابلاغیه 
و تغییر قانون درس��ت نمی ش��ود و این موضوع زمان گیر 
است به خصوص اینکه این قانون  )دامنه نوسان نا متقارن( 
هم تا پایان سال است. این طبیعی است که حقیقی ها به 
ویژه حقیقی های خرد بخواهند پولش��ان را نقد کنند و از 
بازار خارج شوند، اما عمده افرادی که شاخص ساز هستند 
چنین کاری نمی کنند، آنها نهاد های حقوقی هستند که 

جهت دهی را بر عهده دارند.
وی در ادامه افزود: نمی توان از افراد حقوقی انتظار چنین 
کاری را داش��ت، تصمیم تغییر دامنه نوس��ان، س��ال های 
قب��ل ه��م اتخاذ ش��ده بود و اتفاقا بع��د از اینکه ۳ روز بازار 
مثبت بود، روز های بعد بازار دوباره منفی ش��د که به این 
دلیل اس��ت که بازار ریزش ش��دیدی داشته است و اعتماد 

که رکن اصلی این بازار محس��وب می ش��ود، از بین رفته 
است. سهامداران چشم اندازی برای رشد سرمایه ندارند، 
 برای همین به مقدار س��ود کم راضی ش��ده و از بازار خارج 

می شوند.
میرزای��ی در پاس��خ به این س��وال که ب��ا توجه افزایش 
ن��رخ جهان��ی نفت، افزایش ن��رخ دلار و لغو قیمت گذاری 
دس��توری، مش��کل فعلی س��هامدارانی که از بازار خارج 
می ش��وند، چیس��ت؟ بیان کرد: نوع رفتار این افراد س��ود 
جویانه است و به دنبال نوسان گیری و کسب سود خودشان 

هستند.
این کارشناس بازار سرمایه درباره این موضوع که برای 
کنترل عرضه های آبشاری چه کاری باید کرد؟گفت: عرضه 
آبشاری دست تعداد اندکی حدود ۲۰ تا ۳۰ نفر قرار دارد و 
داده های اینها را سازمان بورس به طور کامل دارد و می داند 

 چه کسانی هستند که سهام خریداری کرده و آبشاری عرضه 
می کنند.

او افزود: س��ازمان بورس می تواند برای افرادی که این 
رفت��ار پ��ر خطر را داش��ته اند، محدودی��ت فروش اعمال 
کند.چی��زی ک��ه بای��د از س��ازمان بورس مطالبه ش��ود 
 ای��ن اس��ت که لیس��ت خرید و ف��روش حقوقی ه��ا باید 

شفاف شود.
میرزای��ی درباره اینکه این عرضه های آبش��اری چقدر 
بر میزان اعتماد س��هامداران تاثیر گذار اس��ت اظهار کرد: 
به ش��دت تاثیر دارد وقتی ش��ما آبش��اری عرضه می کنید 
یکس��ری افرادی که تازه وارد بازار ش��ده اند و خیلی خبره 
نیس��تند، فکر می کنند که قرار اس��ت این ش��رایط پایدار 
بماند لذا اینها هم می ترس��ند و در صف فروش می روند و 

یا می ترسند که به بازار ورود کنند.

دول��ت اع��لام کرده که دارندگان س��هام عدالت می توانند 
۵۰درصد مبلغ سهام را وام با بهره ۱۸ درصد دریافت کنند؛ اما 
نه تنها ارزش روز سهام مشخص نیست بلکه نحوه بازپرداخت 

هم ابهام دارد.
به گزارش مهر، دولت اعلام کرده که دارندگان سهام عدالت، 
معادل نیمی از ارزش کل سهام خود را می توانند به صورت وام 
از شعب بانک های عامل دریافت نمایند؛ موضوعی که منجر 
به خوش��حالی سهامداران عدالت شد اما ابهامات زیادی دارد 

که در ادامه نگرانی هایی را ایجاد خواهد کرد.
دولت می گوید که ش��یوه پرداخت این وام بس��یار سهل در 
نظر گرفته ش��ده تا همه دارندگان س��هام عدالت بتوانند در 
کوتاه ترین زمان ممکن، به پش��توانه س��هام عدالت خود، وام 
دریافت کنند. دلیل این امر را هم عدم نیاز به معرفی ضامن از 
سوی وام گیرندگان عنوان کرده و می گوید که دارندگان سهام 
عدالت صرفاً با ارائه مدارک هویتی خود و بدون ارائه هیچگونه 

تضمینی، می توانند وام خود را از بانک ها دریافت کنند.
اما بررسی میدانی مهر حاکی از آن است که برای پرداخت 
این وام آنگونه که باید، تدابیر لازم اندیشیده نشده است؛ گام 

اول، س��امانه هایی اس��ت که از س��وی بانک های عامل تعیین 
شده و افراد برای ثبت تقاضای خود باید حتمابه این سامانه ها 
مراجعه کرده و فرآیند ارسال درخواست و دریافت وام خود را 
صرفا از این طریق پیگیری کنند؛ اما نکته حائز اهمیت آن است 
که وقتی متقاضی به سامانه های تعیین شده مراجعه می کند، 
با صفحه ای روبه رو می ش��ود که الزام وی به نصب اپلیکیش��ن 
مربوطه را گوش��زد می کند؛ بنابراین افراد برای دریافت این 
وام در گام اول، باید گوشی هوشمند در اختیار داشته باشند 
یا به افرادی مراجعه کنند که این فرآیند را برای آنها از طریق 

نصب اپلیکیشن پیش ببرد.
بنابرای��ن، ع��لاوه بر اینکه احتمال سوءاس��تفاده از مدارک 
هویتی افراد متقاضی وجود دارد، این افراد باید مبالغی را هم 

بابت ثبت نام بپردازند.
براین اس��اس لازم بود بانک ها ش��رایط بهتر و س��هل تری را 
ب��رای متقاضیان فراهم می کردند. یکی از متقاضیان دریافت 
وام س��هام عدالت در گفت وگو با مهر می گوید: مجدد بس��اط 
ثبت نام وام س��هام عدالت از س��وی برخی کافی نت ها به راه 
افتاده و هم اکنون امکان برخی سوءاس��تفاده ها مثل گرفتن 

ش��ماره کارت بانکی و رمز دوم و مواردی از این دس��ت برای 
اف��رادی که اطلاعات کاف��ی از مکانیزم های امنیتی کارتهای 

بانکی ندارند، بسیار بالا است.
او می افزاید: وقتی که به اپلیکیش��ن بابت ثبت نام مراجعه 
می ش��ود، از افراد برای بارگذاری مدارک هویتی تقاضاهایی 
مطرح می ش��ود؛ در حالی که به نظر می رس��د اگر دارندگان 
سهام عدالت که مشتری همان بانک عامل هم هستند مراجعه 
می کنند، دیگر ضروری نباشد که مدارک هویتی ارائه دهند؛ 
چراکه این موضوع نیز به خصوص برای افرادی که از اطلاعات 
و س��وادکافی در این حوزه برخوردار نیس��تند، ممکن اس��ت 

دردسرساز شده و منجر به سوءاستفاده شد.
سهام عدالتی که ارزشش مشخص نیست �

در ای��ن می��ان، ابهام��ات دیگ��ری نیز به چش��م می خورد 
ک��ه یک��ی از مهم تری��ن آنها، تعیین ارزش روز س��هام عدالت 
اس��ت؛ ب��ه خص��وص در روزهایی که ش��اخص با نوس��انات 
بس��یار دس��ت و پنج��ه نرم ک��رده و از س��وی دیگر، وضعیت 
نرخ س��هام بس��یاری از مجموعه ها به دلیل نوس��انات بسیار، 
کاهش��ی اس��ت؛ بنابراین تعیین نرخ روز س��هام عدالت که 

 ۵۰درصد آن را بتوان به متقاضیان وام ارائه کرد، نکته مهمی
 است.

از س��وی دیگ��ر، دولت اعلام کرده ک��ه متقاضیان دریافت 
وام بر مبنای س��هام عدالت، اگر ظرف مدت یکماه کل مبلغ 
را به ش��بکه بانکی بازگش��ت دهند، از نرخ سود صفر درصدی 
برخوردار خواهند بود؛ در حالی که مش��خص نیس��ت که آیا 
بانک ه��ا کارم��زد خود را هم برای این وام ها کنار می گذارند یا 
خیر؛ چراکه تجربه نشان داده که بانک، کارمزد خود را در ابتدا 
کنار گذاش��ته و پیش از پرداخت وام به حس��اب مش��تری، آن 
را کسر می کند؛ ضمن اینکه اگر مدت زمان بازپرداخت بالاتر 

از یک ماه باشد، مشتری باید ۱۸ درصد سود را هم بپردازد.
نکته حائز اهمیت آن است که اکنون پرداخت نرخ سود ۱۸ 
درصدی برای وام س��هام عدالت آن هم از س��وی ضعیف ترین 
اقش��ار جامعه که دارنده س��هام عدالت هس��تند، نکته ای در 

خور توجه است.
به هرحال به نظر می رسد که دولت باید در این حوزه تعامل 
بیش��تری با دارندگان س��هام عدالت کرده و مسیرهای سهل 

تری را پیش روی آنها قرار دهد.

دامنه نوسان چگونه
 به بورس کمک می کند؟

یک کارش��ناس بازار س��رمایه درباره مصوبه اخیر سازمان بورس و اوراق 
به��ادار مبنی ب��ر تغییر دامنه نوس��ان به ۲- و ۶+ و تبع��ات آن روی بازار 

سرمایه توضیحاتی داد.
مصطفی صفاری در گفت وگو با باش��گاه خبرن��گاران جوان، درباره طرح 
افزایش اعتبارات در بازار س��رمایه گفت: این طرح به معنای افزایش اعتبار 
کارگزاری هاس��ت و یکی از طرح های افزایش تقاضا در دنیا استفاده از اهرم 

برای خرید است. 
زمان��ی ک��ه ش��اخص مثب��ت ب��ود محدودیت ه��ا را ک��م کردن��د و 
اکن��ون ک��ه ب��ازار منف��ی ش��ده می خواهن��د ت��ا ب��ا اس��تفاده از ای��ن 
اه��رم دوب��اره تقاض��ا را تحری��ک کنن��د و مس��ئولان ب��ازار س��رمایه 
 می گوین��د اف��راد به می��زان ۶۰ درصد ارزش س��بد س��هام خ��ود اعتبار

 بگیرند.
او ادام��ه داد: عموم��ا بازیگ��ران ب��ازار از ای��ن اعتب��ار خرید اس��تفاده 
و کارگ��زاران ب��ه فراخ��ور س��رمایه و می��زان مناب��ع خود برای هر س��بد 
ی��ک س��قف تعیی��ن می کنن��د و در پ��ی آن س��هام ف��رد را در اصطلاح 
فری��ز ک��رده ت��ا ج��ای دیگ��ری نفروش��ند و در ازای آن به ف��رد اعتبار 
 می دهن��د. در کل ای��ن ط��رح باع��ث افزای��ش تقاض��ا در ب��ازار خواه��د 

شد.
درحال حاضر که قیمت ها پایین اس��ت ریسک بازار نیز بسیار کاهش پیدا 
کرده است. زمانی که P/E بازار حدود ۱۸ و ۲۰ بود بازار ریسکی تر بود اما 

حالا که حدود ۴ و ۵ است دیگر سهام ریسکی ندارد.
صف��اری درب��اره مزایای این ط��رح اظهار کرد: این طرح باعث می ش��ود 
که فروش های هیجانی از بین بروند و ش��اخص ها مثبت ش��وند. همچنین 
دامن��ه متق��ارن نیز طرح مناس��بی اس��ت و زمان��ی که بازار ب��ه اصطلاح 
ترس��یده ای��ن ط��رح می تواند س��وداگران وس��فته ب��ازان را ک��ه با پول 
م��ردم ب��ازی می کنند و ب��ا سیس��تم های الگوریتمی هیجان ب��ازار را بالا 
 می برن��د، کاه��ش می دهد. در همه کش��ور ها نی��ز از این ابزار ها اس��تفاده 

می کنند.
این کارشناس بازار س��رمایه در پایان اظهار کرد: ریسک هایی که اکنون 
در بازار س��رمایه وجود دارد سیاسی هس��تند. تا زمانی که این ریسک های 
سیاسی برطرف نش��وند هیجانات کاذب همچنان در بازار باقی می ماند. به 
عنوان مثال، در کش��ور امارات با ش��یوع کرونا احتمال می دادند که تقاضا 

کاهش یابد و کسب و کار ها خراب شود.
 در آن زمان دامنه نوس��ان در بورس ام��ارات بین ۱۰- و ۱۰+ بود. برای 
جلوگیری از نوس��انات و آش��فتگی های احتمالی این دامنه را به ۵- و ۱۰+ 

تغییر دادند. نتیجه آن نیز از بین رفتن هیجانات و رشد بازار بود.

رشد تامین مالی از بازارسرمایه 
عضو سابق شورای عالی بورس در خصوص صندوق ها بیان کرد: در حوزه 
صندوق ها به رغم کوچک بودن ارقام، صندوق هایی که صندوق پروژه بودند 
یا برای تولید و خرید ش��رکت ها پول جمع آوری می کردند، موجب افزایش 
اشتغال شدند و همین امر باعث شد که تعدادشان بیشتر و تنوع صندوق ها 

نیز افزایش یابد.
به گزارش سنا، حسین عبده تبریزی در کنفرانس بین المللی تامین مالی 
با اش��اره به دستاوردهای ارزشمند بازارسرمایه در حوزه تامین مالی، گفت: 
بازار سرمایه ایران در بیست سال گذشته با وجود تحریم ها و محدودیت ها 
پیش��رفت ویژه ای داشته است. در دو س��ال اخیر حضور گسترده مردم در 
بازار سرمایه موجب افزایش ضریب نفوذ بازار شده است، هرچند که حضور 
انبوه مردم در بازار دش��واری ها و کاس��تی هایی نیز به همراه داش��ته است. 
بورس در زمینه تامین مالی دستاوردهای خوبی داشته است، به طور مثال 

بازار بدهی بسیار گسترش پیدا کرده است.
وی در ادامه گفت: مش��کلات نظام بانکی در سال های اخیر شرکت ها را 
برای تامین مالی به س��مت بازار س��رمایه سوق داده اس��ت. نظام بانکی به 
دلیل قرار گرفتن در تنگنای مالی و مش��کلات نتوانست شرکت ها را تامین 

مالی کند. 
بر همین اس��اس شرکت های بزرگ به سمت بازار سرمایه حرکت کردند 
و در این بازار فعال ش��دند. از طرف دیگر نس��بت به سال های گذشته نظام 

مالیاتی سخت گیرتری داشتیم.
ای��ن کارش��ناس بازارس��رمایه تصری��ح کرد: ش��رکت هایی ک��ه از ورود 
ب��ه ب��ورس هراس داش��تند و ب��ه ش��فافیت در ب��ورس تمایل نداش��تند 
هنگام��ی ک��ه ریس��ک پولش��ویی و مالیات ه��ا تهدیدش��ان ک��رد، ب��ه 
 ش��فافیت و تبدی��ل ش��دن ب��ه ش��رکت های س��هامی ع��ام تمای��ل پیدا 

کردند.
 دلیل عمده ورود این شرکت ها به بورس تامین مالی عملیات خود است 
و تصمیم آنها فرصت خوبی برای بازار سرمایه است که درصد بالایی از بازار 

بدهی را شامل می شود.
عبده تبریزی اظهار کرد: خوش��بختانه متوس��ط س��ن اغلب فعالان بازار 
پایین اس��ت و این جمعیت جوان از متوس��ط سن س��ایر حرفه ها در ایران 
بسیار پایین تر است. این جوان بودن به عنوان یک مزیت محسوب می شود 

اما همه چیز نیست و بازار سرمایه به دانش نیاز دارد. 
در بازار س��رمایه فارغ التحصیل رشته های غیر مرتبط یا فارغ التحصیلان 
ضعیف وجود دارند که باید آمورش ببینند و فارغ التحصیل های دانشگاه های 
 معتب��ر با رش��ته مرتب��ط نیز بای��د در دوره ه��ای حرفه ای مالی ش��رکت 
کنند. وی در پایان گفت: برای توس��عه بازار در راستای تامین مالی باید با 

این جوانان همکاری کرد و آموزش داد.
 امیدواریم بازار سرمایه در قبال تامین مالی بنگاه ها مسئولیت پذیر باشد 
و آن را خوب پیش ببرد. مسئولیتی که به تولید بیشتر در ایران می انجامد 

و اشتغال به شدت به آن نیاز دارد.

اخبار

بهم��ن عبدالهی، عضو ش��ورای عالی بورس به 
ایرنا گفت: عدم اظهارنظرهای غیرکارشناس��ی، 
جلوگیری از ایجاد جو در نرخ ارز، تحقق وعده های 
مطرح شده برای واریز منابع مالی از صندوق توسعه 
ملی به صندوق تثبیت بازار س��رمایه و خودداری 
از اقدامات س��ودجویانه توسط حقوقی ها فضای 
بورس را بهبود می بخش��د و شاهد رشد معاملات 
خواهیم بود. وی به اقدامات ش��ورای عالی بورس 
در بهبود معاملات و کاهش روند اصلاحی شاخص 
بورس اش��اره کرد و افزود: ش��ورای عالی بورس از 
ش��رح وظایف مشخص و معلومی برخوردار است 
و تاکنون براساس تکالیفی که بر عهده داشته همه 
وظای��ف خود را انجام داده اس��ت. وی اظهارکرد: 
ش��ورای عالی بورس گاهی با برگزاری سه جلسه 
در طول یک هفته تلاش کرده اس��ت تا برخی از 
تصمیم ها را برای بهبود روند بازار اتخاذ و تکالیف 
قانونی خود را انجام دهد. عبدالهی خاطرنش��ان 
ک��رد: مش��کلاتی که در ب��ورس در چند ماه اخیر 
ایجاد ش��ده، ناش��ی از مکانیزم عملکرد حاکم در 
ب��ورس و ش��ورای عالی بورس نبوده اس��ت بلکه 
براس��اس مطالب و مس��ائل بیرون از شورای عالی 
بورس و ش��امل متغیرهای خ��ارج از اختیارات و 
اراده خارج از بورس بوده است. رئیس اتاق تعاون 
ایران به عواملی که زمینه افت پرش��تاب شاخص 
بورس در بازار را فراهم کرده اش��اره کرد و گفت: 
برخی از اقدامات مسوولان کشور، اظهارنظرهای 
سیاس��ی و همچنین عدم انجام برخی از اقدامات 

که باید برای بهبود عملکرد بازار در دس��تور کار 
قرار می گرفت بازار را تا این حد وارد مدار نوس��ان 
کرده اس��ت. وی افزود: برخی از مس��ئولان اعلام 
کرده اند که ش��ورای عالی بورس باید برای بهبود 
روند معاملات بازار وارد عمل ش��ود، در حالی که 
ش��ورای عالی بورس در طول این مدت در درون 
می��دان ب��وده و همیش��ه تلاش کرده اس��ت تا از 
ایج��اد ش��رایط فعلی در بازار خ��ودداری کند اما 
عوامل��ی که در روند اصلاح��ی بازار دخیل بودند 
خارج از اراده شورای عالی بورس بود. عبدالهی به 
اقدامات تاثیرگذار در بهبود روند معاملات بورس 
اش��اره ک��رد و افزود: یک��ی از مهم ترین اقداماتی 
ک��ه باید انجام ش��ود تا آرامش ب��ه بازار بازگردد و 
ش��اهد کاه��ش تلاطم ایجاد ش��ده در معاملات 
ب��ورس باش��یم، جلوگی��ری از دخالت های افراد 
غیرمس��ئول در بورس و خودداری از اظهارنظرها 
و پیشنهادهایی است که بدون توجه به تبعات آن 
مطرح می شود. عضو شورای عالی بورس گفت: در 
چند وقت اخیر اقدام های نامتعارفی در زمینه نرخ 
ارز و پیش بینی ها برای نرخ دلار انجام ش��د که به 
شدت بر التهاب بازار دامن زد. وی گفت: اگر برای 
مدت��ی از چنی��ن اقدام هایی اجتناب و اجازه داده 
ش��ود بازار به مسیر خود ادامه دهد و شورای عالی 
ب��ورس ب��ه وظایف خود عمل کند تا حد زیادی از 
التهاب حاکم در معاملات بازار کاسته خواهد شد. 
عبدالهی به ورود منابع مالی از صندوق توسعه ملی 
به صندوق تثبیت بازار سرمایه اشاره و خاطرنشان 

ک��رد: همچنین بای��د حمایت هایی که در زمینه 
ورود منابع مالی از صندوق توسعه ملی به صندوق 
تثبیت بازار سرمایه وعده داده شده بود به مرحله 
اجرا برس��د، زیرا در اجرای این اقدام تا حد کمی 
عمل شد و مبلغ بسیار اندکی وارد صندوق تثبیت 
بازار س��رمایه شد. عضو شورای عالی بورس افزود: 
یک دهم از مبلغ وعده داده شده و به رقم یک هزار 
میلیارد تومان وارد صندوق تثبیت بازار س��رمایه 
شد؛ بنابراین اگر باقی پول وارد این صندوق شود 
ب��ه ط��ور حتم تاثیر مثبت خ��ود را بر بازار خواهد 

گذاشت.  
وی ب��ا بی��ان اینک��ه عمده حقوق��ی هایی که 
در دس��تگاه دولتی هس��تند باید از انجام برخی 
اقدام��ات تخریب کننده در بازارجلوگیری کنند، 
خاطرنش��ان کرد: حقوقی ها در زمان صعود بازار 
اق��دام ب��ه عرضه می کنند و در زمانی که قیمت ها 
به ش��دت کاهش پی��دا می کند تصمیم به خرید 
می گیرن��د که این موضوع به ش��دت روند بازار را 
تحت تاثیر قرار می دهد و زمینه ریزش معاملات 
ب��ورس را فراه��م می کند. به گفته عبدالهی، عدم 
اظهار نظرهای غیرکارشناس��ی توسط افراد غیر 
مسئول، جلوگیری از ایجاد جو بی مورد در زمینه 
نرخ ارز، تحقق وعده های مطرح ش��ده برای واریز 
مناب��ع مال��ی از صندوق توس��عه ملی به صندوق 
تثبی��ت ب��ازار س��رمایه و خ��ودداری از اقدامات 
منفع��ت طلبانه و س��ودجویانه توس��ط حقوقی 
های��ی که در اختیار نهادهای دولتی هس��تند به 

طور حتم فضای بازار را بهبود می بخشد و در آینده 
 نزدیک شاهد رشد و روند صعودی معاملات بورس 

خواهیم بود.
عارضه ای به نام حضور افراد ناآشنا  �

رئیس اتاق تعاون ایران با اش��اره به اینکه یکی 
از عارضه ای که در چند ماه اخیر در بازار س��رمایه 
ش��اهد بودیم، حضور افراد ناآش��نا به بازار سرمایه 
و فرآینده��ای حاک��م در ای��ن بازار ب��ود، گفت: 
برخ��ی از دلای��ل مختلف مانن��د رکود موجود در 
سایر بازارها، رشد غافلگیرکننده شاخص بورس، 
تش��ویق مس��ئولان برای حضور در بورس باعث 
ورود حجم گس��ترده ای از مردم به بورس ش��د در 
حال��ی که هیچ آش��نایی و تخصصی ب��ا این بازار 
نداش��تند. وی اف��زود. این اف��راد به محض ایجاد 
کوچک ترین نوس��انی در بازار به س��رعت اقدام به 
عرضه و فروش س��هام خود در بازار می کردند که 
 این موضوع زمینه افزایش وضع نا به سامان بازار را

افزایش داد. 
توصیه به سهامداران �

عبداله��ی به س��هامداران توصیه کرد و گفت: 
س��هامداران خ��رد که اندوخته خ��ود را وارد بازار 
کردند باید صبر کنند زیرا به طور حتم در بازار از 
ای��ن دوران عبور می کنیم و اجازه نمی دهیم این 
روند در بازار دائمی باشد. عضو شورای عالی بورس 
اظهارکرد. مجموعه دس��تگاه های حاکمیتی در 
س��ه ق��وه ب��ه دنبال حمای��ت از بازار هس��تند تا 
وضعیت عادی به بازار بازگردد؛ بنابراین می توان 

اع��لام ک��رد که در هفته های آینده ش��اهد بهبود 
 وضعیت بازار و کاهش نوسان در معاملات بورس 

خواهیم بود. 
تهدید سرمایه میلیون ها سهامدار  �

وی با اشاره به مطرح شدن بحث قیمت گذاری 
دستوری و تاثیر آن بر معاملات بازار گفت: یکی از 
موضوعاتی که در هفته های اخیر بر بهم ریختگی 
بازار س��هام تاثیر داش��ت، بح��ث قیمت گذاری 
دستوری فولاد بود که با این رویکرد، زمینه تشدید 
نوس��ان در بازار فراهم ش��د. عبدالهی خاطرنشان 
کرد: زمانی که قرار اس��ت مس��ئولان تصمیماتی 
مانند قیمت گذاری را اتخاذ کنند که آن تصمیم، 
ع��لاوه ب��ر عملک��رد تولیدکنن��دگان بر س��هام 
شرکت ها نیز اثر می گذارد، باید با حساسیت و کار 
کارشناسی بیشتری عمل شود. عضو شورای عالی 
بورس اظهارکرد: گاهی ممکن اس��ت اتخاذ یک 
تصمیم که ش��اید در ابتدا س��طحی به نظر برسد، 
سرمایه میلیون ها سهامدار را به خطر اندازد و از این 
رو به نظر می رسد برای اجرای چنین تصمیمات 
مهمی با افراد خبره و همچنین شورای عالی بورس 
مش��ورت شود تا دیگر شاهد اثرات منفی اینگونه 
اقدامات بر بازار نباش��یم. رئیس اتاق تعاون ایران 
گف��ت: اج��رای قیمت گذاری دس��توری در بازار 
س��هام و کالا تفاوتی ندارد بلکه باید مس��ئولان 
مراقب باشند تا با تصمیمات دقیق و کارشناسی 
خود از بازار سرمایه و سهامداران و همچنین تولید 

کشور حمایت کنند.

جلوگیری از ایجاد جو در نرخ ارز
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